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Dacă ar fi să spui cuvântul ”conducere” în jurul unei 
mese de lideri înzestraţi cu daruri spirituale, ai șanse 
foarte mari să vezi cum întrega conversație se va axa 
asupra sarcinilor pe care liderii le împlinesc în slujba 

lor de conducere. Liderii bisericești își petrec majoritatea 
timpului dintr-o săptămână, conducând. Cu toate acestea, 
în ciuda eforturilor noastre de a deveni lideri mai buni, 
trecem adesea cu vederea cea mai mare provocare în slujba 
de conducere, pe care o vom întâlni vreodată: noi înșine!1 
Tindem să neglijăm să ne conducem pe noi înșine, deoarece 
acest lucru este mai greu de realizat decât a conduce pe alții.  

Parcă nu trece o săptămână fără să auzim că un alt 
lider a fost înlăturat de la conducere. Îl condamnăm pentru 
eșecurile lui, cum ar fi compromisul sexual, dorința de 
putere sau conducerea defectuoasă. Totuși, aceste eșecuri 
sunt doar simptomele vizibile al unui eșec personal mult 
mai profund. Dacă privim mai atent la această problemă, 
descoperim, de obicei, că liderul și-a neglijat viața personală. 

În cartea lui, From the inside out (Din interior către 
exterior, n.t), Samuel Rima afirmă: „Modul în care un lider 
își gestionează viața personală are de fapt un impact profund 
asupra capacității lui de a exercita conducerea publică 
eficientă. Există o corelație directă între auto-conducere și 
conducerea publică.” 3

Scriitorul din Noul Testament, Pavel, a înțeles 
deasemenea acest concept. „Ci mă port aspru cu trupul meu, 
şi-l ţin în stăpânire, ca nu cumva, după ce am propovăduit 
altora, eu însumi să fiu lepădat”4 (1 Corinteni 9:27). Pavel a 
înțeles că dacă vrea să fie așa cum Dumnezeu l-a chemat să 
fie, el trebuia să își mențină consecvent viața în ordine. 

importanța auto-conducerii
Liderii trebuie să se îngrijească, să-și hrănească și să-și 
gestioneze viața personală. În cercurile conducătorilor acest 
lucru este cunoscut ca auto-conducere. Liderii eficienți 
trebuie să investească mai multă energie în dezvoltarea 

propriilor lor 
abilități de 
conducere, la fel 
cât și a oricărui 
alt domeniu.

Autorul Dee 
Hock, expert 
în arta conducerii, sugerează că auto-conducerea trebuie 
să ocupe 50 la sută din timpul unui lider.5 Ce s-ar întâmpla 
dacă liderii bisericești ar urma cu seriozitate sugestia lui 
Heck, și ar investi jumătate din timpul unei săptămâni, în 
auto-conducere? Pentru a deveni liderii sănătoși pe care 
Dumnezeu îi vrea, noi trebuie să știm cum să ne conducem 
propria viață. 

Formarea caracterului
Înțelegerea personalității și a darurilor fiecăruia, clarificarea 
valorilor, scoaterea în evidență a punctelor forte și a celor 
slabe, îmbunătățirea abilităților de comunicare, și timpul 
folosit eficient pentru conducere, ar trebui să fie domenii 
importante în care liderii ar trebui să-și canalizeze energia. 

Deși există zeci de aspecte ale auto-conducerii, nici unul nu 
este mai important decât caracterul liderului. Caracterul 
nostru este cel care ne definește. Doar după ce am stabilit 
cine suntem noi, putem să vedem care sunt domeniile în 
care trebuie să creștem. Pentru liderul creștin caracterul este 
cheia succesului.

de E r ic D.  rust
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Absența unui caracter și a unei morale puternice vor 
duce un lider la eșec. Greșelile finaciare pot fi corectate. 
Comunicarea precară poate fi rezolvată. Deciziile luate la 
nivelul conducerii care nu se împlinesc așa cum a promis 
liderul, pot fi salvate. Dar defectele de caracter pot distruge 
un lider. Recuperarea după un compromis moral și etic 
este adesea imposibilă. Din momentul în care s-a pierdut 
încrederea în acel lider, aceasta se poate recupera foarte rar.  
Oamenii nu vor urma decât liderii care dau dovadă de cel 
mai înalt nivel de intergritate.6

Andy Stanley explică foarte clar acest lucru: „Suntem 
întotdeauna cu o decizie, un cuvânt, o reacție prea aproape 
de a distruge ceea ce s-a construit în ani de zile.” 7

Douăzeci sau treizeci de ani de slujire eficientă a lucrării 
lui Dumnezeu pot fi distruși printr-un singur compromis. 

Când caracterul defectuos al unui lider iese la suprafață, 
problema își are cel mai adesea rădăcina în lipsa lui de 
intergritate. Intergritatea înseamnă să fii și la exterior cel 
care pretinzi că ești în interior. 

E r w i n McManus folosește o 
a n a l o g i e despre un pepene, pentru a 

descrie intergitatea.8 
Probabil că ați cumpărat 
cel puțin odată un 
pepene. În timp ce stați 
în fața sectorului de 
produse agricole cu un 
pepene în mână, tot ceea 
ce puteți  vedea este coaja 
acestuia. Bateți cu degetul 
în coajă, și dacă sună a 

gol, îl cumpărați. Când 
vă îndrepați către caserie, 

plătiți acolo din banii  voștrii 
câștigați din greu, pe un 

pepene la care n-ați putut vedea 
decât coaja. Când ajungeți acasă 

și tăiați coaja, ce vă așteptați să găsiți 
în interior? Pepene. Ați avut încredere că 

acel pepene va fi integru. Dar dacă ați tăia coaja 
și ați găsi o banană înăuntru? Acest lucru nu s-ar întâmpla 
vreodată deoarece un pepene are integritate. Un pepene are 
întotdeauna în interior conținutul pe care pretinde că îl are 
chiar și atunci când nu putem vedea decât exteriorul. Dar 
voi?.

Dar tu? Dacă cineva ți-ar curăța coaja pentru a-ți vedea 
interiorul, ce ar găsi? Ar găsi și în interior ceea ce pretinzi 
că ești și la exterior? Aici găsim un avantaj al pepenelui față 
de oameni: prin natura lui, un pepene are integritate. La 
oameni, totuși, integritatea nu este ceva natural, chiar și 
dacă sunt lideri. Integritatea trebuie dezvoltată.

Liderii care practică auto-conducerea sunt foarte 
conștienți de incongruențele din viețile lor. Și în loc să-și 
ignore aceste neajunsuri când sunt încă mici, ei aleg să aducă 
la același nivel cine sunt ei și ceea ce cred. Ei înțeleg că viața 
nu poate fi compartimentă în cutii mici. Am fost creați să 
fim ființe integrale. Cine suntem noi în privat nu poate fi 
diferit de cine suntem noi în public. 

Ca și lideri, trebuie să luăm hotărârea cine vrem noi să 
fim și apoi să ne aliniem viețile după acest standard.9 Acest 
lucru nu va fi ușor, pentru că persoana care nu vrei să fi, este 
de fapt persoana care vei deveni, dacă te vei lăsa în voia firii 
ei. Isus a spus: ”Pentru că oricine va vrea să-şi scape viaţa, 
o va pierde; dar oricine îşi va pierde viaţa pentru Mine, o va 

câştiga” (Matei 16:25). Liderii care se auto-conduc trebuie să 
moară față de tendințele firești din interiorul lor, pentru a 
deveni persoanele pe care Dumnezeu le vrea.10 Dumnezeu 
ne cheamă să devenim lideri care își conduc din interior — 
lideri care să fie definiți de omul din interior nu de cel care 
părem că suntm în exterior.

Din cauza titulaturilor și a denumirilor pe care liderii 
le primesc adesea, este destul de ușor ca mândria să se 
furișeze în viețile lor. Când liderii bisericești cad pradă 
păcatelor sexuale sau a jocurilor de putere, mândria este 
adesea rădăcina acestora. Romani 12:3 ne amintește: „Prin 
harul, care mi-a fost dat, eu spun fiecăruia dintre voi, să 
nu aibă despre sine o părere mai înaltă decât se cuvine; ci 
să aibă simţiri cumpătate despre sine, potrivit cu măsura 
de credinţă, pe care a împărţit-o Dumnezeu fiecăruia. Iar 
1 Petru 5:5 ne avertizează:  „Dumnezeu stă împotriva celor 
mândri, dar celor smeriţi le dă har." 

Liderii bisericești trebuie să rămână cu picioarele pe 
pământ și să-și amintească cine sunt ei când îndeplinesc 
disciplina slujirii. Când liderii slujesc de pe genunchi sau o 

fac cu ștergarul slujirii în mână, ei iși aduc aminte că Isus 
s-a smerit mai înainte să fie înălțat. Isus nu s-a mândrit 
niciodată cu dumnezeirea Lui, el și-a luat calitatea de slujitor. 
Prin smerirea lui el, a devenit înălțat. Smerirea și slujirea nu 
sunt în mod firesc cuvinte prea plăcute liderilor, dar sunt 
cuvintele în care Liderul nostru și-a găsit plăcerea. 

Recunoscându-ne slăbiciunile este o altă modalitate 
excelentă prin care putem să ținem mândria la distanță. 
Mulți lideri sunt nesiguri de punctele lor forte și cele slabe. 
Ca să recunoaștem slăbiciunile este nevoie de siguranță și 
umilință.11 Liderii care practică auto-conducerea își recunosc 
de bunăvoie slăbiciunile. În loc să permită mândriei să le 
ascundă slăbiciunile, ei și le recunosc și îi invită pe alții, care 
au puncte forte complementare să-i ajute să-și gestioneze 
slăbiciunile.

păzirea caracterului nostru
Liderii bisericești trebuie să se stăpânească în sinea lor, 
deoarece miza este mult prea mare. Pentru liderii în afaceri, 
aceștia riscă să piardă  bani. Dar în cazul liderilor bisericești, 
riscul este de a pierde lucrarea și viața veșnică. Pe cât este de 
trist să vedem un om de afaceri sau un lider politic care cade 
victimă a propriei lui neglijențe, prețul este cu mult mai mare 
în cazul unui lider bisericesc care cade. 

Pat Williams, un urmaș al lui Cristos și vice-președinte 
al Orlando Magic, ne oferă șase idei pentru a ne păzi 
caracterul.12 Aceste șase sfaturi sunt un șablon folositor 
pentru liderul bisericii care dorește să se conducă cu 
excelență. 

1. Puneți deoparte timp consistent pentru mediație și 
restaurarea trupului și a sufletului. Mulți lideri bisericești 
mențin un ritm atât de accelerat în lucrarea lor, încât de-abia 
au timp pentru ei înșiși. Isus a modelat restaurarea sufletului 
lasând, de obicei, mulțimile să petreacă timp personal cu 
Tatăl. Liderii care se auto-conduc își creează timp în mod 

Un pepene are întotdeauna în interior 
conţinutul pe care pretinde că îl are chiar 

și atunci când nu putem vedea decât 
exteriorul. Dar voi?
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regulat, pentru a se ruga, pentru a ține un jurnal și pentru 
a citi. O inimă ținută în ordine este cel mai bun dar pe care 
îl poate da un lider enoriașilor lui. În plus, liderii trebuie să 
poarte de grijă de trupul lor. Sănătatea fizică este un punct 
tabu pentru mulți pastori. Biblia ne provocacă să-l cinstim 
pe Dumnezeu cu trupurile noastre (1 Corinteni 6:20). O 
stare bună de sănătate ne oferă energia și tăria pentru a 
urma activ chemarea lui Dumnezeu. O dietă echilibrată și 
practicarea regulată a sportului ar trebui să facă parte din 
stilul de viață al oricărui lider. 

2. Când sunteți puși în fața luării unei decizii etice 
sau a unei temperări, gândiți-vă ce fel de exemplu 
sunteți pentru ceilalți. Gândiți-vă la toți cei care sunt 
cu ochii pe voi — copii, prietenii, mentorii și membrii 
bisericii. Ce impact va avea decizia voastră asupra lor? 
Odată cu funcția de conducere a bisericii vine și darul sacru 
al autorității morale.13Autoritatea noastră morală poate fi 
pierdută într-o clipă. Când ispita bate la ușă, trebuie să ne 
întrebăm dacă spunând da acestei ispite merită să-i rănim pe 
cei care ne consideră un exemplu.

3. Creează-ți un mic grup de prieteni de încredere 
cărora să le dai socoteala pentru faptele tale. Lupii 
singuratici riscă să aibă necazuri mai multe decât liderii care 
sunt în relații care implică darea de seamă. Auto-conducerea 
este o slujbă prea mare ca o faceți de unul singur. Liderii 
trebuie să invite un grup mic de oameni, pe care îi cunoaște 

și în care are încredere, pentru a le cere părerea regulat și 
pentru a le pune întrebările dificile. Cu toții ne putem minți 
pe noi înșine atât de des, încât într-un final vom ajunge să 
credem acele minciuni. Prietenii nu pot fi păcăliți așa ușor.

4. Concentrați-vă asupra intergității nu asupra 
imaginii voastre. Liderii care își cultivă viața spirituală 
se vor putea ridica considerabil în fața situațiilor vieții, 
când acestea vor încerca să-l tragă în jos. Dr. Robert Terry, 
autorul cărții Reflective Lleadership (Conducere reflectivă, 
n.t), observă faptul că ”provocarea noastră profundă este în 
autenticitate — în a fi sinceri și reali cu noi înșine, în relațiile 
noaste, în lume.”14

5. Creșteți mai mult în credință. Ca urmași ai lui 
Cristos, noi credem că Duhul lui Dumnezeu are puterea să 
producă schimbare spirituală în inimile umane. Clădirea 
caracterului este o sarcină mult prea grea pentru noi de 
împlinit fără implicare Duhului lui Dumnezeu. Menținând o 
relație sănătoasă cu Cristos și stând în accord cu Duhul Său, 
ne va păstra în dependență de Dumnezeu în lucrarea lui. Cu 
cât ne scufundăm mai mult în dragostea lui Dumnezeu, cu 
atât mai mare devine dragostea nostră față de ceilalți, și cu 
atât suntem mai protejați de atacurile celui rău. 

6. Tratează cu fermitate și fără compromitere 
defectele de caracter și păcatul ascuns.  Toți liderii au 
o latură întunecată. Unii sunt interesați să facă pe placul 
oamenilor, alții doresc să-și facă un nume mare. Anumiți 
lideri au probleme cu gestionarea furiei sau tendințe de 
dependență. Aceste probleme vor afecta capacitatea liderului 

de a conduce. Bill Hybels îi întreabă pe lideri: „Cine este 
resposabil de rezolvarea problemelor lor interiore, ca biserica 
să nu fie influențată negativ de gunoiul tău?”15 Lideri creștini 
trebuie să rezolve aceste chestiuni.

concluzie
Pe ultima pagină a cărții sale, The Next Generation Leader 
(Liderul noii generații, n.t.), autorul Andy Stanley pune o 
întrebare extraordinară: „Care lucru mărunt din viața mea de 
acum are potențialul să crească în ceva mare?”16 Caracterul 
defectuos nu apare din senin. Începe în proporții mici — atât 
de mici încât adesea este trecut cu vederea. Iar apoi, lucrul 
acela mic care era atât de imperceptibil devine o problemă 
uriașă, care îi controlează viața liderului. La fel ca în cazul 
cancerului din corpul uman, cel mai bun timp pentru a 
îndepărta caracterul defectuos este atunci când acesta este 
„încă ceva mic”.

În nemărginita lui înțelepciune, Dumnezeu a ales să 
pună viitorul bisericii în mâinile conducătorilor. Și a făcut 
acest lucru având așteptări mari. El vrea ca noi să fim lideri 
excepționali. El vrea ca noi să ne îmbunătățim abilitățile de 
conducere, să comunicăm mai eficient și să ne gestionăm 
echipele cu măiestrie. Dar, mai presus de orice, dorința lui 
Dumnezeu pentru liderii Lui este ca aceștia să stăpânească 
arta auto-conducerii.

eric D. Rust, pastor principal al bisericii Cedal 
Hills (Adunarea lui Dumnezeu), Sandpoint, Idaho.
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Un studiu recent arată că doar 10 la 
sută din cei care iau hotărârea să-l 
urmeze pe Cristos fac lucrul acesta 

în timpul serviciului divin. Prioritatea 
cea mai mare a lucrării evanghelistice 
a bisericii este, de departe, mărturia pe 
care membrii acesteia sunt în timpul 
săptămânii. 

Un alt studiu arată că mai puțin de 10 la sută din 
membrii congregației fac evanghelizare personală. De 
ce nu spun mai mulți creștini și celorlalți despre Isus 
Cristos? Mulți cred că cel mai comun motiv ar fi apatia 
— că creștinilor nu le pasă. Dar, pentru majoritatea 
oamenilor, motivul este lipsa de încredere. Eu cred că 
urmașii lui Cristos vor să fie martori eficienți, dar se 
simt neadecvați, intimidați, sau chiar temători să-și 
împărtășească credința, mai ales cu cineva care nu are o 
cunoștințe despre creștinism.

Isus a spus: „Veţi cunoaşte adevărul, şi adevărul vă 
va face slobozi” (Ioan 8:32). Știind ce spune Cuvântul 
inspirat de Dumnezeu despre natura evanghelizării, 
creștinii pot fi eliberați de sentimentul de neadecvare sau 
chiar de teama cu privire la mărturia personală.

În Coloseni, Pavel vorbește despre evanghelizare 
într-un mod care îi va elibera pe credincioși de părerile 
greșite și de sentimentele care îi pot inhiba de la a-L 
împărtășii pe Cristos. El oferă o abordare simplă, biblică 
și practică pentru a-I 
ajuta pe credincioși în 
evanghelizarea om la 
om.

Cea mai frecventă 
cerere din partea 
Comisiei pentru 
Evanghelizare este de a 
primi materiale despre 
motivarea personală și 
despre instruirea pentru 
mărturisire. Pastorii 
și alți lideri biseriești pot preda următoarele principii 
și aplicații recomandate de Pavel, într-o varietate de 

feluri în cadrul bisericii. Aceste principii asigură cadrul 
biblic pentru predarea evanghelizării personale, care 
poate deveni o parte integrantă a vieții de credință a 
creștinului.

abordarea apostolului pavel
Evanghelizarea nu este opțională. Aceeași Biblie care ne 
poruncește să mergem la ceilalți pentru a le propovădui 
Evanghelia ne spune și cum putem face acest lucru. 

Pavel a dat o învățătură profundă dar practică 
cu privire la mărturia personală eficientă bisericii 
din Colose. Ultimele învățături din epistola lui sunt 
concentrate pe nevoia creștinilor de a se relaționa cu 
ne-creștinii, pe care el îi numește în mod corect „cei de 
afară” (4:5). Eu numesc abordarea lui Pavel evanghelizare 
ca răspuns, (vezi versetul 6).

„Stăruiţi în rugăciune, vegheaţi în ea cu mulţumiri. 
Rugaţi-vă tot odată şi pentru noi, ca Dumnezeu să ne 
deschidă o uşă pentru Cuvânt, ca să putem vesti taina lui 
Hristos, pentru care iată, mă găsesc în lanţuri: ca s-o fac 
cunoscut aşa cum trebuie să vorbesc despre ea. Purtaţi-vă 
cu înţelepciune faţă de cei de afară; răscumpăraţi vremea. 
Vorbirea voastră să fie totdeauna cu har, dreasă cu sare, 
ca să ştiţi cum trebuie să răspundeţi fiecăruia. (Coloseni 
2-6, s.a.). 1

În învățăturile lui Pavel găsim că mărturia eficientă 
presupune două principii —dependență (versetele 2-4) 
și disciplină (vs. 5,6). Trebuie să ne disciplinăm pentru 
a ne face partea în evanghelizarea personală, în timp ce 
rămânem dependenți de Dumnezeu pentru a face ceea ce 

numai El poate face. 
Pavel exprimă 

interacțiunea aceasta 
uman/divin în prima 
parte a epistolei sale: 
„Iată la ce lucrez eu, şi 
mă lupt după lucrarea 
puterii Lui, care 
lucrează cu tărie în 
mine.“(Coloseni 1:29). 
Pavel îndeamnă la 
efortul omenesc („lucrez, 

mă forțez”), care depinde de Dumnezeu („după lucrarea 
Lui”). 

pentru o mărturie 
personală eficientă

principii și aplicații biblice

de randy Hurts

trebuie să ne disciplinăm pentru a ne 
face partea în evanghelizarea personală, 

în timp ce rămânem dependenți de 
dumnezeu pentru a face ceea ce numai 

el poate face.
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Pe lângă principiile de dependență și disciplină, Pavel 
ne mai învață și cele șase aplicații ale vieții creștine care 
ne pot ajuta să obținem o mărturie durabilă și eficientă 
în fața ne-credincioșilor.  Un pastor poate preda aceste 
principii unei congregații în două feluri. Primul, pastorul 
poate preda aceste principii și aplicații împreună, ca o 
abordare biblică comprimată pentru evanghelizarea 
personală/ Al doilea, fiecare principiu și aplicație trebuie 
să fie subliniate oricând este posibil în contexturi diferite. 
O sigură lecție sau predică nu-I va ajuta în mod adecvat 
pe credincioși  să aplice aceste principii în stilul lor de 
viață.

aplicația nr. 1 —
rugați-vă pentru uși deschise
„Rugaţi-vă… ca Dumnezeu să ne deschidă o uşă pentru 
Cuvânt” (Coloseni 4:3).

Pavel începe această învățătură către coloseni 
îndemnându-i să se roage. Rugăciunea este esențială în 
evanghelizare. Dacă Dumnezeu nu lucrează la inimile 
și în viețile oamenilor, lucrarea noastră nu va produce 
rezultate durabie. 

În cartea Faptelor Apostolilor găsim un exemplu 
revelator al modului în care Dumnezeu lucrează printr-
unul dintre mesagerii Săi. Când Pavel și  tovarășii lui au 
mers pe malul unui râu din afara orașului Filipi pentru 
a se ruga de ziua sabatului, ei s-au așezat și au început 
să vorbească cu un grup de femei. „Una din ele, numită 
Lidia, vânzătoare de purpură, din cetatea Tiatira, era o 
femeie temătoare de Dumnezeu, şi asculta. Domnul i-a 
deschis inima, ca să ia aminte la cele ce spunea Pavel.” 
(Faptele apostolilor 16:14). Pavel a transmis mesajul. 
Domnul i-a deschis inima Lidiei.

Avem privilegiul și responsabilitatea de a împărtăși 
Evanghelia. Dar numai Dumnezeu poate deschide inima 
unei persoane. Noi suntem dependenți de Dumnezeu 
pentru a ne oferii ocaziile, pentru a deschide mințile celor 
care ne ascultă, și pentru a le mișca inimile pentru a lua o 
decizie.

Credincioșii au nevoie de învățătură în mod repetat 
și cu regularitate despre rugăciune și încurajare pentru a 
face rugăciunea o caracteristică a vieții lor.

aplicația nr. 2 —
transmite-ți un mesaj clar

„Ca s-o fac cunoscut aşa cum trebuie să vorbesc despre 
ea” (Coloseni 4:4). 

Mesajul pe care pavel îl propovăduia era „taina lui 
Dumnezeu“ (Coloseni 2:2). Punctul central al mesajului 
nostru ar trebuie deasemenea să fie Isus (vezi Coloseni 
1:13-23,28; 2:9-15). 

După înălțarea lui Isus, apostolul Petru a devenim 
imediat una dintre cele mai proeminete voci ale 
bisericii nou testamentale. Prin puterea Duhului Sfânt, 
acest perscar fără cea mai mică pregătire a devenit un 
predicator elocvent și plin de putere al Evangheliei. 

Petru a predicat cea mai bine-cunoscută predică a 
sa în Ziua Cinzecimii. Dar Luca reculege câteva dintre 
afirmațiile lui Petru în cartea Faptelor Apostolilor 3:12-

26; 4:8-12; 10:34-43). Când analizăm aceste prezentări, 
descoperim că fiecare predică a lui Petru tratează două 
adevăruri fundamentale: cine este Isus și de ce și-a dat 
viața.  Dacă va fi pregătim să discute aceste adevăruri 
fiecare credinciis va fi echipat ca să împărtășească pe 
Cristos ne-credincioșilor. 

cine a fost isus?  
Informațiile seculare din mass-media îl prezintă de obicei  
Isus ca fiind un personaj fictiv. Chiar și atunci când mass-
media îl prezintă pe Isus ca un personaj istoric, aceasta 
îl descrie ca un mare învățător sau chiar un profet — dar 
doar ca pe un om.

Credincioșii trebuie să comunice altora faptul că 
Isus a fost mai mult decât un învățător și profet. El a 
fost Dumnezeu întrupat. A fost conceput de Duhul 
Sfânt, născut dintr-o fecioară, a trăit o viață fără păcat, 
și a învins moartea murind pentru păcatele noastre, 
ridicându-se dintre morți ca să ne ofere iertare pentru 
păcat și darul vieții veșnice. 

De ce și-a dat El viața?
Ioan Botezătorul a anunțat de ce Isus a venit pe pământ 
când a spus: ” Iată Mielul lui Dumnezeu, care ridică 
păcatul lumii!”2 (Ioan 1:29, s.a.). Păcatele întregii omeniri 
sunt motivul morții lui Isus. Existența crucii adeverește 
două adevăruri: cu toții suntem păcătoși și nu putem face 
nimic pentru a schimba acest lucru. 

Este semnificativ faptul că Pavel, la fel ca și Petru, 
a comunicat aceleași adevăruri la Tesalonic. Luca 
sumarizează învățătura lui Pavel din sinagogă în ziua 
Sabatului: „Pavel, după obiceiul său, a intrat în sinagogă. 
Trei zile de Sabat a vorbit cu ei din Scripturi, dovedind şi 
lămurind, că Hristosul trebuia să pătimească şi să învie 
din morţi. „Şi acest Isus, pe care vi-L vestesc eu", zicea el, 
„este Hristosul." (Faptele Apostolilor 17:2-3). 

O prezentare a Evangheliei trebuie să includă 
aceste adevăruri despre Isus. Amândouă sunt esențiale 
pentru înțelegerea harului manifestat de Dumnezeu 
prin moartea lui Isus pe cruce, învierea lui și faptul că a 
răscumpărat întreaga omenire prin jertfa lui.

aplicația nr. 3 —
Fiți înțelepți cu cei din afară
„Purtaţi-vă cu înţelepciune faţă de cei de afară; 
răscumpăraţi vremea.” (Coloseni 4:5).

Termneul folosit de Pavel, „cei de afară” ne oferă o 
descriere potrivită și practică a poziției ne-credincioșilor 
în relație cu biserica. Dintr-o sumedenie de motive, 
majoritatea ne-credincioșilor din ziua de azi sunt mai 
departe de contexul vieții creștine decât au fost vreodată. 

Biserica de astăzi se confruntă cu provocarea de a 
împărtăși Evanghelia unei lumi cu diversitate culturală, 
la fel cum fac și misionarii care călătoresc în țări 
străine. Dacă credincioșii și-au petrecut majoritatea 
vieții lor în biserică, ei au acumulat diferite simțuri, 
valori și vocabularul specific bisericii. Credincioșii și 
ne-credincioșii pot vorbi aceeași limbă, dar credincioșii 
folosesc adesea termeni bisericești, care sunt necunoscuți 

pentru o mărturie 
personală eficientă
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sau care pot însemna altceva decât în contextul culturii 
seculare. 

Când folosim jargonul creștin, noi creem o barieră 
de comunicare cu ne-credincioșii. Credincioșii înțeleg 
cuvinte precum mântuit, evanghelie, și ungere, dar aceste 
cuvinte sunt confuze pentru cei care nu le cunosc. 
Ne-credincioșii trebuie abordați folosindu-se propriul lor 
vocabular, nu al nostru.

O parte din cultura bisericească trebuie să-și echipeze 
creștinii să-și comunice credința într-un limbaj pe care 
ne-credincioșii îl pot înțelege și prin concepte pe care 
aceștia sunt capabili să le înțeleagă — la fel cum a făcut 
Isus.

aplicația nr. 4 —
Folosiți-vă de cele mai multe oportunități
„Răscumpăraţi vremea” (Coloseni 4:5)

Oportunitățile sunt limitate în timp. Când se spune 
că o oportunitate nu-ți bate de mai multe ori la ușă, 
este adevărat. O oportunitate s-ar putea să nu ți se mai 
prezinte încă o doua dată. Fiecare oportunitate este unică 
pentru că oamenii și circumstanțele sunt diferite. 

Memorând anumite pasaje din Scriptură sau urmând 
un curs de învățare a artei mărturisirii, nu-l pregătește 
pe creștin să răspundă oamenilor. Acestea pot ajuta, dar 
cunoașterea adevărului 
care ne face capabili 
să răspundem unei 
diversități de persoane 
este un stil de învățare 
continuu. Acest lucru 
înseamnă că trebuie să 
creștem în cunoașterea lui 
Isus Cristos. Nu absolvim 
niciodată. Suntem într-o 
călătorie spirituală. Ceea ce învățăm la nivel personal 
putem împărtăși necredincioșilor, fiind convingători.

Mulți nu se simt în largul lor când vine vorba despre 
mărturisire deoarece ei nu pot reține informația sau 
să-și aducă aminte versetele biblice pe care ar trebui să 
le cunoscă. Și chiar dacă ar putea, ei nu sunt încrezători 
în capacitatea lor de a și le aduce aminte când au nevoie 
de ele. Dar fiecare credincios, chiar și aceia fără pregătire 
în domeniul evanghelizării, pot împărtășii mărturia lor 
personală și să se roage cu ceilalți. 

Fiecare are o mărturie personală. Împărtășirea cu 
sinceritate și convingere a experienței noastre personale 
și a relație noastre cu Isus Cristos poate fi un argument 
serios pentru anumiți oameni. 

Unul dintre cele mai bune moduri prin care 
putem sluji necredincioșilor este rugăciunea. Când 
necredincioșii împărtășesc cu noi problemele prin care 
trec, întrebați-i dacă vă oferă privilegiul de a vă ruga 
pentru ei. Dacă noi credem că Dumnezeu răspunde 
la rugăciuni, trebuie să punem în practică acest crez, 
rugându-ne cu și pentru alți oameni, crezând că 
Dumnezeu ne va răspunde. Faptul că îl aud pe un 
credincios rugându-se poate avea un impact semnificativ 
asupra necredincioșilor. Când credincioșii se roagă 

pentru o nevoie, oamenii pot simți că aceștia sunt sinceri 
și au o relație cu Dumnezeu.

Conducerea pastorală poate de asemenea să inițieze 
oportunități pentru membrii bisericii ca să  ia legătura cu 
necredincioși prin evenimente destinate acestui scop.

aplicația nr. 5 —vorbiți cu har
„Vorbirea voastră să fie totdeauna cu har, dreasă cu sare,” 
(Coloseni 4:6)

În 1 Petru 3:15, apostolul Petru face un comentariu 
similar cu cel al lui Pavel. Petru le spune credincioșilor să 
fie întotdeauna pregătiți pentru a da un răspuns despre 
nădejdea lor, dar cu „blândețe și teamă”. Nu doar ceea ce 
spunem este important, ci și cum spunem acest lucru.

O mare parte din comunicarea noastră este non-
verbală. Dacă există vreo contradicție între ceea ce spune 
cineva și modul în care spune acest lucru, noi vom crede 
mai degrabă mesajul transmis non-verbal. O persoană 
poate vedea cum cineva își cere scuze —folosind aceleași 
cuvintele dar spuse într-un fel diferit — și poate să 
considere acest gest fie ca fiind sincer sau sarcastic. 
Fluctuațiile vocii și mimica feței pot trimite mesaje mixte 
care contrazic cuvintele pe care le rostim.

Foarte mulți dintre cei pe care dorim să îi abordăm 
în Statele Unite, au un trecut neplăcut legat de biserică 

și sunt defensivi sau 
chiar ostili mărturiei 
creștinilor. Alții au 
sechele emoționale și 
au devenit insensibili la 
chestiunile spirituale. 
Un creștin cu har 
personal și credibilitate 
poate ajuta la 
contracararea mesajelor 

mixte pe care oamenii le-au primit de al aceia ale căror 
vieți au  fost în neconcordanță cu mesajul lor. 

La fel cum sarea dă gust alimentelor, un duh al 
harului, blândeții și al respectului trebuie să dea gust 
conversațiilor noastre cu necredincioșii. Noi nu trebuie să 
compromitem adevărul, dar putem comunica adevărul cu 
blândețe.

Credincioșii au nevoie de ucenicizare continuă în 
formarea spirituală, pentru ca roada Duhului să devină 
din ce în ce mai evidentă în viețile lor. Chestiunea cea 
mai critică în evanghelizarea personală din ziua de azi 
este credibilitatea mesagerului. 

aplicația nr. 6 — răspundeți individual
„ca să ştiţi cum trebuie să răspundeţi fiecăruia.” (Coloseni 
4:6). 

Relevanța este o chestiune individuală. În eforturile 
nostre de a înțelege și de a acționa cu înțelepciune în 
relația cu cei din afară, nu trebuie să uităm niciodată 
că fiecare individ este unic. Învățând modul de gândire, 
valorile, preocupările, interesele și dorințele oamenilor 
din diferite culturi și generații ne este de folos. Cu 
toate acestea, generalizările pot fi înșelătoare, deoarece 
fiecare persoană este unică. Termenii precum baby-
boomers (denumire accordată persoanelor care s-au 

Împărtășirea cu sinceritate și convingere 
a experienței noastre personale și a 

relație noastre cu isus cristos poate fi un 
argument serios pentru anumiți oameni.



Complet singură în preeria din Kansas, Summer Steadman are 
puţine opţiuni. Pierzându-şi soţul şi copiii din cauza bolii, ea nu mai 
are nicio dorinţă de a-şi continua călătoria spre vest, acolo unde ea 
şi soţul ei plănuiseră să-şi croiască un viitor. În schimb, caută de 
lucru într-o micuţă comunitate menonită pentru a putea fi aproape 
de mormintele familiei ei.Văduvul Peter Ollenburger, proprietarul 
morii din localitate, are nevoie de cineva care să facă lecţiile cu 
băiatul său. Când aude că în oraş venise o „femeie învăţată”, el 
crede că aceasta este răspunsul la rugăciunile lui. Curând, însă, el 

descoperă că ajutorul pe care i l-a dat acelei străine poate avea consecinţe neplăcute.
Acest tată ar fi în stare să facă orice pentru fiul său, dar pe măsură ce băiatul începe s-o 
considere pe Summer mai mult decât doar învăţătoarea lui, Peter trebuie să facă o alegere. Să se 
căsătorească cu femeia aceasta doar pentru ca fiul lui să aibă o nouă mamă sau să se căsătorească 
doar din dragoste?
Va putea inima zdrobită a lui Summer să mai iubească din nou?
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născut în timpul exploziei demografice dintre anii 1946 
și 1964), violenții, generația X, și post-creștinism sau 
postmodernism, sunt profiluri și stereotipuri nu realități 
personale.

Oamenii nu sunt doar 
statistici sau doar suflete 
pe care le câștigăm pentru 
Împărăție. Oamenii sunt 
indivizi cu personalități 
distincte — creații unice 
ale lui Dumnezeu pentru 
care El are un plan și un scop personal. Noi construim 
Împărăția lui Dumnezeu cu fiecare persoană în parte. 

Isus este cel mai mare exemplu în învățăturile lui Pavel 
despre modul în care trebuie să le răspundem oamenilor. 
Învățătura lui Isus a fost limpede pentru ascultătorii 
Lui. El a folosit un vocabular și ilustrații care proveneau 
din viața de zi cu zi a auditoriului Său. El s-a identificat 
și a fost pe aceeași lungime de undă cu ascultătorii Lui, 
folosind un limbaj pe care ei puteau să-l înțeleagă, și 
concepte care le erau familiare. 

Noi trebuie să ne reamintim că cel mai citat verset 
din Biblie, Ioan 3:16, nu a făcut parte dintr-una dintre 
predicile lui Isus. Isus a folosit aceste cuvinte într-o 
conversație privată, în toiul nopții, rostite pe un ton 
scăzut lui Nicodim, Isus răspunzându-I acestui Fariseu la 
întrebările lui. 

Chiar dacă El a învățat mulțimile, El s-a concentrat 
și asupra  indivizilor și le-a răspuns. Oamenii pierduți 
merită același tratament pe care Isus l-a arătat față de cei 
care au venit în contact cu El — un răspuns personal.

Dumnezeu cheamă fiecare credincios să fie martor, 
și fiecare credincios poate fi unul, cu ajutorul lui 

Dumnezeu. Membrii bisericii pot fi încrezători în faptul 
că Dumnzeu îi va folosi să fie martori eficienți în timp cei 
ei conlucrează împreună cu Duhul Sfânt și cu lucrarea 

din viața acestora. Aceste 
cinci versete din Coloseni 
oferă o învățătură biblică, 
practică și inteligibilă 
despre evanghelizarea 
personală. Principiile 
dependenței (versetele 
2-4) și ale disciplinei 

(versetele 5,6) se referă la toată trăirea nostră de creștini. 
Aceste aplicații trebuie reîntărite în mod continuu în 
toate domeniile din viața noastră.

Adevărul Cuvântului lui Dumnezeu cu privire la 
natura evanghelizării poate elibera oamenii de orice 
îi împiedică precum îi și ajută să găsească scopul pe 
care Dumnzeu vrea ca ei să-l împlinească prin ei. Dacă 
conducerea pastorală îi va ajuta pe oameni să înțeleagă 
adevărurile puternice ale învățăturii lui Pavel, credincioșii 
își vor dezvolta un stil de viață eficient în evanghelizarea 
personală.

Randy Hurts, lucrător în evanghelizare, 
Consiliul General al Adunării lui Dumnezeu, 
Springfield, Missouri. Pentru mai multe 
informaţii despre evanghelizarea personală 
vizitaţi http://reaching.ag.org și http://www.
evangelism.ag.org

dumnezeu cheamă fiecare credincios  
să fie martor, și fiecare credincios  

poate fi unul, cu ajutorul lui dumnezeu.



10       ResuRse spiRituale 2010 www.resursespirituale.ro

Scara Engel este un sistem de 
numerotare care arată unde se 

situează oamenii în umblarea lor 
spirituală.

-8 Conștientizarea existenţei 
unei persoane supreme, dar lipsa 
cunoașterii Evangheliei.

-7 Cunoașterea incipientă a 
Evangheliei

-6 Cunoașterea principiilor 
fundamentale ale Evangheliei

-5 Conștientizarea implicaţiilor 
Evangheliei

-4 Atitudine pozitivă către 
Evanghelie

-3 Recunoașterea problemei 
personale

-2 Decizia de a acţiona.
-1 Pocăinţă și credinţă în Cristos
 0 Convertire
+1 Evaluarea post-convertire
+2 Încorporarea în Trupul lui 

Cristos
+3 Un stil de viaţă de creștere în 

învăţătură și în comportament după 
exemplul lui Cristos

Oamenii sunt dispuși să aparţină 
înainte de a fi dispuși să creadă. 
Când împărtășiţi Evangheliea folosiţi 
limbajul de bază. Oamenii nu pot 
înţelege cuvinte de genul pocăinţă, 
sfinţire și răscumpărare dacă nu au 
văzut în prealabil sau nu au auzit mai 
întâi de cuvinte precum dragostea, 
bunătatea și acceptarea.  Chiar și 
Cuvântul lui Dumnezeu sugerează 
că dragostea lui Dumnezeu duce la 
pocăinţă. Aceste cuvinte pline de 
mângâiere duc la înţelegerea mai 
profundă a Evangheliei. Pavel a 
recunoscut faptul că pruncii au nevoie 
de lapte înainte să poate mânca 
carne. El a prezentat Evanghelia la un 
nivel diferit în funcţie de cei cărora le 
slujea. 

Dorinţa noastră este să vedem 
oamenii progresând de la numerele 
cu minus către cele cu plus, și într-un 
final, să-i vedem ajunși la o poziţie 
sănătoasă, în creștere +3. Există 
adesea o prăpastie între lumea 
necredincioșilor și cea a credincioșilor. 
Cunoștinţa arbitrară sociologică, 
sau cunoștinţa specific-culturală a 
creștinilor poate fi atât de în detaliu 

dezvoltată încât ei pot deveni complet 
înstrăinaţi de non-creștini. Astfel de 
creștini încep să folosească un jargon 
pe care numai ei îl înţeleg pentru că 
au învăţat cultura creștinismului.

Pentru a fi oameni cu o misiune, 
trebuie să învăţăm cum să ne 
restructurăm viaţa, acţiunile, și 
vorbirea, ca să fie relevante pentru cei 
care nu au apucat încă să cunoască 
creștinismul. Noi trebuie să învăţăm, 
după cum a spus Pavel, „M-am 
făcut tuturor totul, ca, oricum, să 
mântuiesc pe unii din ei.” (1 Corinteni 
9:22). 

Această restructurare se referă 
chiar și la limbajul nostru. Pavel, 
în predica lui de pe Dealul Marte, 
foloseste ilustraţii ale acelei epoci 
(zei și idoli, și poeţii acelor vremuri) 
pentru a-și susţine pledoaria. El se 
referă la altarul unui Dumnezeu 
necunoscut și la poeţii lor când a 
spus: ” …Suntem din neamul lui.” 
(Faptele apostolilor 17:22-31), pentru 
a vorbi în același registru care era 
relevant și senmificativ pentru cei pe 
care încerca să-I abordeze. 

Cartea The Shaping of Things to 
Come (Forma lucrurilor viitoare, n.t) 
de Michael Frost și Alan Hirsch4, 
foloseste grafica pentru a explica 
cum necredincioșii trebuie se treacă 
prăpastia culturală a ignoranţei lor, 
în ceea ce îl privește pe Dumnezeu, 
înainte ca să poată străbate prăpastia 
ucenicizării pe care toţi credincioșii 
vor trebuie să o străbată, la un 
moment dat. 

Dacă oamenii trec prin diferite 
etape, după cum sugerează Engel, 
noi trebuie să examinăm cum și 
când să prezentăm indiciile verbale 
și non-verbale despre Împărăţia lui 
Dumnezeu. Chiar și Isus a insistat să 
stea de vorbă cu copiii deși ucenicii lui 
încercau să-i gonească. El i-a învăţat 
pe ucenicii săi atât verbal cât și non-
verbal că inima omului trebuie să fie 
ca aceea a unui copil pentru a intra în 
Împărăţia cerurilor.

Când El a vorbit femeii adultere 
de la fântână (Ioan 4:5-29), El nu 
a început conversaţia cu păcatul 
ei și cu nevoia ei de a se pocăi. În 
schimb, El I s-a adresat în plan fizic 

când i-a spus: „Dă-mi să beau”. El I 
s-a adresat menţionând statutul ei 
prezent „ea avea mai mulţi bărbaţi”. 
El I s-a adresat menţionând nevoie ei 
de a găsi satisfacţie — de a bea din 
ceea ce este bine. Apoi, El i-a oferit 
apă vie. Oferta lui Isus nu a fost un 
clișeu creștinesc al acelor timpuri, era 
o ofertă care putea să-i împlinească 
dorinţa curentă din viaţa ei.

Ca și creștini, noi trebuie să 
ne măsurăm cuvintele. Cuvintele 
noastre pot izvorî la un moment dat 
dintr-o nevoie pe care o avem în viaţa 
noastră, dar aceia cu care ne întâlnim 
nu au neapărat aceleași nevoi ca și 
noi. Poate ei nu au nevoie în prezent 
de o biserică, dar s-ar putea să aibă 
nevoie ca cineva să le demonstreze 
dragostea lui Dumnezeu prin cuvinte 
pline de bunătate și indicii non-
verbale, cum ar fi faptele bune și 
slujirea. Modul în care pe faţa noastră 
se poate citi preocuparea și cuvintele 
pe care le rostim determină modul în 
care suntem percepuţi, fie ca persoane 
respingătoare din cauza mândriei 
noastre sau persoane abstracte cu 
limbajul nostru bisericesc, sau buni 
și blânzi în preocuparea noastră 
autentică faţă de nevoile aproapelui 
nostru. 

Este timpul ca credincioșii să 
redescopere limbajul uitat al tinereţii 
lor spirituale. Noi trebuie să le vorbim 
necredincioșilor acolo unde locuiesc, 
unde lucrează și oriunde s-ar situa pe 
Scara Engel.

L. Alton Garrison, Springfield, 
Missouri 

Note
1.  Scara Engel a evanghelizării adaptată de 

James F. Engheland și H. Wilbert Norton, 
Whats Gone Wrong with the Harvest? 
(Grand Rapids: Zondervan, 1975).

2.  Pasajele biblice sunt luate din Sfânta 
Scriptură, traducerea Cornilescu. 

3.  Michael Frost și Alan Hirsch, The Shaping 
of Things to Come: Innovation and Mission 
for the 21st Century Church (peabody, Mass: 
Hendrickson Publishers, 2004).

Scara Engel3
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Dacă permitem eșecurilor noastre să ne definească, 
acestea ne pot dărâma. Dar eșecul tratat corect este 
cel mai bun lucru care ni se poate întâmpla. 

Pentru mai mult de un deceniu am slujit ca 
pastor principal în biserica National Community din 
Washington, D.C. Îmi place să locuiesc în Capitol Hill. Mă 
rog să am privilegiul să păstoresc aceeași biserică pe viață. 

Dar am experimentat deasemenea destule provocări, 
dezamăgiri și eșecuri.

După ce am absolvit Colegiul Biblic din Springfield, 
Missouri, am urmat seminarul la școala Trinity 
Evangelical Divinity din Deerfield, Illinois. Visul meu era 
să plantez o biserică în zona orașului Chicago. Soția mea 
și cu mine am crescut în Naperville, o suburbie din vestul 
orașului Chicago. Îmi place pizza în stilul Chicago. Iar 
Michael Jordan încă mai juca pe atunci la echipa Chicago 
Bulls. De ce am fi vrut să locuim în oricare alt loc? Așa că 
am format un grup-celulă, ne-am deschis un cont bancar, 
și am ales un nume pentru biserică. Eu am alcătuit chiar 
un plan pe 25 de ani. Dar grupul nostru celulă s-a disipat 
înainte să apucăm să avem primul nostru serviciu divin. 

Încă mai am întrebări la care nu am primit răspuns 
cu privirea la plantarea acelei prime biserici. Oare am 
fost totuși cheamți să plantăm o biserică acolo? Sau 
Dumnezeu a plănuit ca noi să avem acest eșec? Oare nu 
ne-am sincronizat bine? Sau incompetența și lipsa mea de 
experiență au dus la eșec? Am ieșit din această experiență 
cu o convingere profundă: Uneori trebuie să eșueze 
planurile noastre pentru ca planurile lui Dumnezeu să 
aibă succes.

Acea încercare eșuată de a planta o biserică a fost 
cel mai rușinos și dezamăgitor anotimp din viața mea. 
Nu aveam nici o ideea unde să mă duc și ce să fac. Și 
mă simțeam groaznic din punct de vedere emoțional și 
spiritual.

Dacă permitem eșecurilor noastre să ne definească, 
acestea ne pot ruina. Dar când eșecul este tratat corect, 
noi învățăm cele mai valoroase lecții. Atunci suntem mai 
puțini orientați spre a primi laudele sau pentru a lua de-a 
gata succesul. Vom descoperi că, chiar dacă am căzut la 

pământ, Dumnezeu este acolo să ne ridice. Eșecul este 
cunoscut prin a deschide uși către alte oportunități. 

Când visul meu de a planta o biserică în Chicago a 
murit, eram dispus să merg oriunde. Așa că după câteva 
luni de rugăciune și căutări, am găsit o ușă deschisă în 
D.C. Nu avem o locuință sau un salariu garantat; dar, prin 
credință, ne-am făcut bagajele și ne-am mutat. 

Urmează să apară în cUrând la o sală de cinema din 
apropiere
În primul sfârșit de săptămână din luna ianuarie a anului 
1996, o ninsoare a măturat coasta de est, lăsând în urma 
ei zăpezi în cantițăți record în capitala națiunii. Acela a 
fost primul meu sfârșit de săptămână ca pastor la biserica 
National Community. Doar trei oameni au participat la 
serviciul divin — soția mea, fiul meu și cu mine. Parte 
bună este că am experimentat o creștere de 633 procente 
într-o singură săptămână, când 19 oameni au participat la 
serviciul divin din duminica ce a urmat. 

Am depășit câteva predicții despre plantarea de 
biserici. Mi s-a spus că dacă nu se ajunge la 100 de 
membrii în primul an sau la 200 de membrii în anul 
următor, nu vom putea ajunge la cifrele acestea niciodată. 
Media noastră de participanți la serviciul divin pe an, 
era de 35 de oameni. Adesea începeam serviciul divin 
cu șase sau șapte oameni în sală. În timpul serviciului 
de laudă și închinare îmi închideam ochii pentru a nu 
mă deprima uitându-mă în sală. Dar nu mi-am pierdut 
niciodată încrederea în lucrarea lui Dumnezeu. Știam 
la ce ne-a chemat Dumnezeu. Și știam că ceva are să se 
întâmple. Doar că n-am știut că lucrul acesta bun avea să 
fie perceput ca ceva rău.

În toamna anului 1996, școala publică din D.C. a 
fost închisă din cauza nerespectării regulilor. Biserica 
National Community putea să devină pur și simplu un caz 
eșuat de plantare de biserică. Am început să căutăm alte 
opțiuni de locuri de întâlnire. Toate ușile ni s-au închis, 
cu exepția uneia: sala de cinema din zona stației Union.

Privind înapoi, este greu să-mi imaginez o poziție 
strategică mai bună decât Union Station. Douăzeci și 

Eșuând, dar  

mergând înainte
de mark Batterson
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cinci de milioane de oameni trec anual prin stația Union, 
făcând din aceasta cea mai vizitată destinație din D.C. 
Avem 9 săli de cinema, 40 de restaurante, și un garaj cu 
parcare. Avem chiar și propriul nostru sistem de metrou 
care ne ia și ne aduce până în fața ușii principale. Dacă 
Dumnezeu n-ar fi închis ușa aceea a școlii publice din 
D.C., noi n-am fi stat acum în fața unei uși deschise ale 
acestei săli de cinema.

Trebuie să mai completez cu o notă istorică. În 
ziua în care am semnat contractul de închieirere al 
sălii de cinema din stația Union, am găsit o carte: A 
History of Washingtons Grand Terminal. (O istorie a 
marelui terminal din Washington, n.t.). Eu am vrut să 
cunosc povestea acestei stații. În data de 28 februarie, 
1903, președintele Theodore Roosvelt a semnat Actul 
Congresului prin care a permis construirea acestei stații. 
Actul declara: „Un decret al congresului prin care se va 
crea stația Union, pentru a servi mai multor scopuri.” 

Roosvelt credea că va construi o stație de tren, 
dar Dumnezeu știa că după mulți ani  stația Union va 
deservi scopurile Lui prin lucrarea din biserica National 
Commnunity. 

în spartUl târgUlUi
Eu am intrat în plantarea de biserici cu un concept 
tradițional: să ținem serviciile divine în clădiri de 
închiriat până vom reuși să cumpărăm sau să construim 
o biserică. Dar am experimentat o schimbare de 
mentalitate. Știam că va trece mult timp până când 
vom reuși să ne gândim măcar la cumpărarea unei 
clădiri. Prețul acelei proprietăți ajungea la 10 milioane 
de dolari pe hectar. Iar atunci mi-a venit un gând: De ce 
să cumpărăm o clădire de 
biserică, când avem deja una 
în stil de sală de conferințe 
cu tot cu scenă, scaune 
comfortabile, și sistem de 
sonorizare? Și-apoi, câte 
biserici își permit să aibe 
un restaurant, garaj pentru mașini și propriul sistem de 
metrou? Să ținem serviciul divin în spartul târgului a 
devenit cel mai portivit lucru care puteam să-l facem.

Într-o zi mergeam către casă de la stația Union, și am 
avut o viziune când eram în intersecția străzilor Fifth și P. 
Nu am auzit vreun cor de îngeri, nu am văzut nici scris pe 
zid. Dar cu ochii minții putem vedea o hartă de metrou. 
Mi-am închipuit cum NC se întâlnea în sălile de cinema 
în stațiile de metrou din toată zona D.C. 

Mai apoi ne-am lansat a doua biserică în sală de 
cinema localizată în Ballston Common Mall în Arlington, 
Virginia. De atunci am mai deschis încă două bisericii în 
săli de în cinema în Georgetown (Washington, D.C.), și 
Alexandria, Virginia.

Pe lângă cele patru locații, biserica NC mai deține 
și două cafenele în Capitol Hill. În 2008, cafeneaua 
Ebenezer a fost votată ca fiind nr. 1 între cafenelele din 
stația de metrou din zona D.C. de către AOL City Guide.

Pasiunea noastră a fost simplă: să creăm un punct în 
care drumul bisericii și al comunității să se intersecteze. 

Isus nu stătea toată ziua în sinagogă. El mergea pe la 
fântâni. Fântânile nu erau doar un loc din care se extrăgea 
apa. În culturile străvechi fântânile erau considerate 
locuri de adunare. Cafenelele sunt fântânile de altădată. 

Nu numai că putem interacționa cu sute de clienți 
zilnic, ci în serile de sâmbătă seara avem serviciu divin 
în aceste locuri. Toate profiturile cafenelei merg pentru 
misiune. 

cinci lecții
Iată care sunt cele cinci lecții pe care le-am învățat în 

călătoria noastră de plantare de biserici. 

#1 Măriți-vă orizontul
Dacă aveți o perspectivă pe termen scurt, veți merge din 
dezamăgire în dezamăgire. Când sunt descurajat, este de 
obicei din cauză că mi-am restrâns orizontul asupra unui 
lucru despre care sunt frustrat. Eu trebuie să-mi măresc 
orizontul și să îmi aduc aminte de imaginea completă. 
Trebuie să-mi aduc aminte că acum 2000 de ani Isus a 
murit pe cruce pentru păcatele mele. Și trebuie să-mi 
mai aduc aminte de viitorul veșnic care mă așteaptă. 
Aceste lucruri mă vor ajuta să mă reîncarc spiritual. De 
ce fac ceea ce fac? Trebuie să mă concentrez din nou la 
chemarea inițială pe care Dumnzeu a pus-o în viața mea. 
Și trebuie să-mi aduc aminte că trebuie să merg până la 
capăt.

Creșterea necesită timp. Dumnzeu nu te va 
binecuvânta peste puterile tale de a gestiona această 
binecuvântare. El nu este atât de preocupat de ceea ce 
faci cât este de preocupat despre persoana care trebuie să 
devii. Cu cât creșteți mai mult, cu atât apreciați mai mult. 

Spre exemplu, cafeneaua 
noastra este produsul a 8 ani 
de rugăciune, negocieri și 
construcții. 

Creșterea bisericii nu 
pune o problemă. Dacă 
creștem la nivel personal, 

biserica pe care o conducem va crește proporțional.
Iată aici care este paradoxul creșterii bisericii. În 

săptămâna în care mă simt în culmea entuziasmului și 
cred că fiecare vizitator va deveni membru al bisericii 
noastre săptămâna ce urmează, nimeni nu se întoarce. 
Apoi săptămâna următoare predic un mesaj ce atacă. Mă 
simt de parcă ar trebui să-mi scriu singur o reclamație. 
Apoi oamenii sunt mântuiți și toți vizitatorii se întorc. 

#2 Faceți greșeli
Fiecare plantator de biserică se confruntă cu teama de 
eșec. Leacul pentru aceasta nu este succesul. Leacul este 
eșecul în doze mici, aproape ca în cazul înjecțiilor pentru 
alergii, ca să-ți construiască imunitatea. 

Eșecul are un efect de eliberare. Realizezi că 
Dumnezeu este acolo pentru a te ridica și a te scutura 
de praf. Și acest lucru te păstrează smerit. Noi avem un 
motto la biserica NC: Totul este un experiment. Dacă 
Împărăția lui Dumnezeu ar avea anumite departamente, 
noi am putea lucra în departamentul de Cercetare și 

Dacă aveţi o perspectivă  
pe termen scurt, veţi merge din 

dezamăgire în dezamăgire.
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Dezvoltare. Eu sunt mânat de două convingeri de bază: 
Există întotdeauna modalități de a conduce o biserică 
la care nu s-a gândit nimeni altcineva. Dar acest lucru 
înseamnă că trebuie să risc să fac câteva greșeli.  Trebuie 
să ajung în punctul în care îmi este mai teamă să pierd 
oportunitățile decât de a face greșeli. 

Pe mine nu mă deranjează dacă personalul meu face 
greșeli. Mă deranjează doar dacă fac aceleași greșeli în 
mod repetat. Greșelile înseamnă că încerci lucruri noi. Și 
aceasta este modalitatea de a continua să crești ca și lider. 

#3 Nu vă mai comparați
Eu sunt competitiv. Nu-mi place să pierd un joc de „Nu 
te supăra frate” în fața copiilor mei. Dar l-am rugat pe 
Dumnezeu să mă sfințească în umblarea mea competitivă 
și să mă folosească conform scopurilor Lui. Prea adesea 
ne comparăm cu alți pastori și vedem alte biserici ca și 
competiția noastră. 

Liderii sănătoși au o viziune asupra Împărăției. Eu nu 
trebuie să fac totul pentru toată lumea, doar pentru că 
nu sunt singura biserică din oraș. Avem nevoie de diferite 
tipuri de biserici deoarece există diferite tipuri de oameni. 
Haideți să ne bucurăm în diferențele dintre noi atâta timp 
cât noi predicăm Evanghelia.

Te poți compara cu cineva 
care nu este atât de talentat 
ca și tine, și acest lucru va 
da naștere mândriei. Sau te 
poți compara cu cineva care 
este mai talentat decât tine, 
și acest lucru va da naștere 
invidiei. Oricum, tu pierzi.

O parte din provocarea presupusă de conducere este 
a descoperi cine ești. Cealaltă parte este de a descoperi 
cine nu ești. Apoi să aduni în jurul tău oameni care pot 
compensa slăbiciunile tale. În faţa incipientă a lucrării 
tale talenul tău va determina influența ta. Dar odată 
cu trecerea timpului talentele tale nu vor mai fi cele 
mai importante pentru influența ta. Influența ta va fi 
determinată de talentele celor din jurul tău. De aceea 
dezvoltarea de lideri și angajarea de personal sunt abilități 
atât de critice pentru misiune. 

Dacă nu ai o viziune definită clar, vei încerca să faci 
de toate pentru toată lumea. Prea mulți pastori sunt 
contorsioniști. Încercăm să le împlinim, toate dorințele și 
mofturile oricui ne calcă pragul. 

Acum ani buni am memorat ceva ce a spus Abraham 
Lincoln și a devenit pentru mine un fel de motto al 
conducerii: „Poți mulțumi pe toți oamenii de câteva ori, 
pe doar câțiva oameni tot timpul, dar nu poți mulțumi pe 
toți oamenii tot timpul.” 

#4 continuă să înveți
Un stagiar m-a întrebat: „Care este cheia succesului în 
lucrare?” Eu am spus: „Continuă să înveți”. Liderii sunt 
stundenți. O parte din mecanismul lor de funcționare 
trebuie să fie constituit dintr-o curiozitate sfântă. Iar ei 
trebuie să fie destul de smeriți pentru a recunoaște lipsa 
lor de cunoaștere.

Una dintre temerile mele este să nu devin un cerc 
închis. Când începi să nu mai faci lucrarea din imaginație 
ci o faci după memorie. Când nu mai creezi viitorul ci 
începi să repeți trecutul. Când te oprești din conducere și 
începi să gestionezi. 

Două lucruri m-au ajutat să-mi păstrez orizontul 
deschis. Primul, cărțile îmi ajută gândirea să exploreze 
noi teritorii. Și încerc să fac cât mai multă recunoaștere 
posibilă.  Merg la conferințe și vizitez alte biserici 
pentru a lua idei noi. Și acest lucru mă ajută să-mi 
păstrez o perspectivă sănătoasă despre biserica National 
Community. 

# 5 Bucură-te de călătorie
Când am fost la un interviu pentru recomandare ca 
pastor, unul dintre pastorii din comitetul de intervievare 
m-a întrebat: „Dacă ar trebui să te descrii într-un singur 
cuvânt, care ar fi acesta?”

Eu am răspuns: ”Motivat” Atunci mi s-a părut un 
răspuns foarte bun, acum nu mai sunt așa de sigur. 

Țelul meu ca și plantator de biserici a fost acela de a 
păstori 1000 de oameni înainte să ajung la vârsta de 30 de 
ani. Nu este nimic greșit în a-ți stabili țeluri după placul 
lui Dumnezeu, dacă motivația este corectă. Mărimea 

viselor noastre este un 
barometru destul de bun 
al maturității spirituale. 
Dar problema acestui scop 
al meu era că am fost prea 
concentrat asupra numărului 
decât asupra omenilor. Noi 

plantăm și udăm, Dumnezeu este cel care aduce roadă. (1 
Corinteni 3:7).

Eu sunt atât de orientat către viitor încât eșuez în a 
mă bucura de călătorie în prezent. Dar Dumnezeu mi-a 
transmis acest mesaj încă de la începuturi: Fii cel mai 
bun pastor chiar aici, chiar acum. Este ca și a fi părinte. 
Trebuie să te bucuri de fiecare vârstă și de fiecare etapă. 
Lucrarea este dificilă. Dar nu putem uita niciodată 
mărețul privilegiu pe care îl avem de a face parte din 
planul de răscumpărare al lui Dumnezeu pentru planeta 
Pământ. Sacrificiile pe care le facem vor aduce roade 
veșnice. 

mark Batterson este pastor principal al 
bisericii National Community, din Washington 
D.C., și autorul cărţilor A Lion in a Pit on a 
Snowy Day (Într-o groapă cu u leu, într-o zi cu 
ninsoare, Editura Life, Oradea) și Will Goose 
Chase (Vânătoarea de gâște sălbatice, n.t.).   

O parte din provocarea  
presupusă de conducere este  

a descoperi cine ești.
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Todd Hunter a condus un studiu 
semnificativ în timp ce era director 
denominaţional pentru plantare de biserici.  
Deși sunt depășite, câteva descoperiti din 
studiul lui pentru Association of Vineyard 
Churches Church Patology Report din 
decembrie 1986, sunt încă destul de 
relevante. 

Hunter și-a împărţit raportul în două 
categorii principale: „Rapoarte de autopsie” 
ale bisericilor care au eșuat și rapoarte 
ale „Bisericilor de succes”. Chestiuni 
cheie citate aici contribuie foarte mult 
la analizarea eșecurilor în plantarea de 
biserici:

Incapacitatea plantatorului de a • 
recruta, mobiliza, și de a hrăni 
lucrătorii și liderii
Incapaciatea plantatorului de a face • 
planuri eficiente
Ineficienţa plantatorului de a aduna • 
oamnei noi, și
Metoda ineficientă de evanghelizare • 
a plantatorului.

Hunter concluzionează că plantatorii de 
biserică își pot corecta aceste probleme cu 
pregătire, odată cu creșterea experienţei în 
plantarea de biserici. 

Hunter a continuat acest studiu 
descoperind că dispoziţia plantatorilor de 
biserici este de o importanţă crucială. 

Pastorii care se luptă cel mai mult sunt 
aceeia care sunt mai mult pastori decât 
lucrători activi și le lipsesc abilităţile de 
conducere. Plantatorii de biserici cu un 
succes mai scăzut sunt pur și simplu 
predispuși la o abordare mai pasivă către 
lucrare și se ocupă de hrănirea celor care li 
se prezintă de bună-voie în loc să caute în 
mod agresiv să facă o breșă în comunitate 
și să-i aducă  pe aceeia care ar putea fi 
conducători ai Împărăţiei. Ei preferă să 

hrănească relaţiile existente în loc să 
recruteze, să evanghelizeze, să plănuiască 
sau să studieze comunitatea lor. 

Factorii de succes
De cealaltă parte, potrivit cu studiul 

Vineyard, bisericiile care înfloresc sunt 
acelea conduse de pastori care muncesc 
din greu, care au planuri foarte elaborate, 
care se concentrează asupra strângerii de 
noi oameni, și care pot gestiona și rezolva 
problemele în mod creativ. Acești pastori 
se angajează în misiuni agresive, iar 
optimismul și credinţa le aprind pasiunea. 
În plus, acești plantatori au abilităţi sociale 
bune și își asumă responsabiliatea pentru 
creșterea bisericii în timp ce împărtășesc 
valoarea bisericii și cu alţi oameni.

În sfârsit, Hunter a mai descoperit și 
câţiva factori care duc la succesul unei noi 
congregaţii. Șansele supravieţuirii unei 
bisericii noi se diminuează, dacă în fazele 
incipiente ale bisericii aceasta atrage prea 
mulţi creștini cu numele sau creștini răniţi 
care nu sunt dispuși să se schimbe și să 
crească (ex., cei care migrează dintr-o 
biserică în alta, lideri căzuţi, cei cu decepţii 
cronice, etc). Deasemenea, acei membrii 
nu sunt dispuși să caute în mod activ și 
să-i primească pe cei care sunt diferiţi de 
ei, acest lucru poate deasemenea reduce 
sănătatea și șansele de supravieţuire 
ale bisericii. Strangularea sociologică 
și problemele de culise fac ravagii atât 
în bisericile noi înfiinţate cât și în cele 
veterane.

    — ed stetzer 
Din ”Improving the Health and Survivability 

of New Churches” (Îmbunătăţirea Sănătăţii și 
a Șanselor de supravieţuire ale noilor biserici). 
Leadership Network, folosit cu permisiune.  

studiul Vineyard despre  

plantarea bisericilor eșuate și cele de succes



16       ResuRse spiRituale 2010 www.resursespirituale.ro

Unde au dispărut toți pruncii spirituali? În cadrul 
organizației Adunările lui Dumnzeu are loc un 
curent alarmant și supărător. Mai mult de 75 

procente dintre toți cei care iau hotărârea să îl urmeze 
pe Cristos în cadrul Adunărilor lui Dumnzeu, pleacă pe 
ușa din spate, ceva este cu siguranță în neregulă și ne 
obligă să ne punem întrebarea: De ce atât de puțini dintre 
cei care au luat hotărârea pentru Cristos ajung să devină 
membrii ai bisericii? 

Într-o încercare de a răspunde acestei întrebări, 
trebuie să luăm mai întâi în considerare exemplul 
apostolului Pavel către Tesaloniceni: „ne-am arătat blânzi 
în mijlocul vostru, ca o doică ce-şi creşte cu drag copiii. 
(1 Tesaloniceni 2:7). Pavel știa că acești nou-născuți în 
Cristos vor trăi și vor crește prin relații pline de dragoste 
sau vor muri dacă vor fi lăsați singuri. Faptul că Pavel 
a rămas în legătură cu ei l-a făcut pentru a-i îndemna, 
încuraja, și ruga „Ştiţi iarăşi că am fost 
pentru fiecare din voi, ca un tată cu copiii lui: 
vă sfătuiam, vă mângâiam şi vă adeveream“ 
(1 Tesaloniceni 2:11). Rezultatul a fost 
supraviețuirea lor spirituală și transformarea 
lor în martori puternici. Precum un tată 
mândru, Pavel a scris că „ca un tată cu 
copiii lui: vă sfătuiam, vă mângâiam şi vă 
adeveream,” (1 Tesaloniceni 2:11). 

Ucenicizarea noilor credincioși este indispensabilă 
dacă pastorii voiesc să întoarcă săgețile care indică o rată 
alarmantă a riscului mortalității spirituale a acestora. Are 
biserica ta o lucrare bine dezvoltată de disciplinare ca să 
asigure rata de supraviețuire a noilor convertiți și care 
să-i ajute să devină cei care cresc și prosperă în biserică?

Acest articol prezintă pași practici pentru stabilirea 
unei lucrări de disciplinare eficientă a noilor convertiți 
într-o biserică de orice mărime, care să transforme 
deciziile în membri și membrii în ucenici. Aceste sfaturi 
sunt prețioase și eficiente.

valorile ucenicizării 
Dumnezeu se bucură oricând o persoană pierdută se 
întoarce la El, și ne cheamă să ne bucurăm împreună cu 
El (Luca 15:6-10). Tatăl fiului risipitor l-a certat pe fiul lui 
mai mare, care trebuia să participe și el la ospăț, pentru 

că „trebuia să ne înveselim şi să ne bucurăm, pentru că 
acest frate al tău era mort, şi a înviat, era pierdut şi a fost 

  Transformarea
  deciziilor în membri și   

(Purtarea de grijă noilor convertiți)
d e  J i m  H a l l

Ucenicizarea noilor credincioşi este indispensabilă 
dacă pastorii voiesc să întoarcă săgeţile care indică 
o rată alarmantă a riscului mortalităţii spirituale a 
acestora.
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găsit." (Luca 15:32). Este evident că noii convertiți sunt 
frații noștrii, și fiecare dintre ei trebuie să fie binevenit, 
deoarece noii credincioși au aceeași valoare în ochii 
Tatălui Ceresc ca și noi.

În Noul Testament, valoarea fiecărui prunc în Cristos 
este refletaă în îndemnurile apostolice pentru purtare 
de grijă indivuduală. Pavel le-a spus tesalonicenilor că 
el i-a călăuzit pe ” (1 Tesaloniceni 2:11). El le-a reamintit 
Efesenilor că (Fapte 20:31). Isus l-a ucenizizat pe Petru 
prin metoda om-la-om încă de la începutul lucrării Sale 
publice. Primul țel în asistarea noilor convertiți este de 

a oferi purtare de grijă individuală pentru fiecare nou 
credincios punându-l într-o relație cu un alt creștin 
matur sau un ucenic cu pregătire.

prieteni ucenici
Ingredientul prieteniei între ucenici poate precede 
convertirea sau poate fi dezvoltat cu ajutorul unui 
ucenic care este făcut responsabil cu purtarea de grijă 
a unui nou-credincios, după ce acesta s-a predat lui 
Cristos. Ucenicii trebuie să fie de același gen cu noul 
credincios. Deasemenea, trebuie luat în considerare 
vârsta, personalitatea, profesia, programul la serviciu, 
unde locuiește, și călăuzirea Duhului Sfânt. Stânjeneala 
de la început dintre ucenic și noul credincios este ulterior 
depășită cu puțină persevenență. În ocazii mai rare, 
trebuie să se facă o nouă repartizare.

roada uceniciei
Este absolut necesar ca noul credincios să fie contactat de 
către biserică și/sau de potențialul ucenic chiar în prima 
zi de după convertire, pentru a stabili o întâlnire (de o 
oră sau o oră jumătate) pentru ucenicizare informală. 
Alegeți un loc confortabil care îi este la îndemână noului 
convertit — casa noului convertit, sau vreun alt loc la 
alegerea lui.

Întâlmirea în casa noului convertit îi permite 
ucenicului să cunoască alți membrii ai familiei și prietenii 
noului covertit și să susțină mărturia acestuia în fața lor. 
Mai asigură deasemenea un context important pentru 
ca ucenicul să observe și să înțeleagă mediul din care 
provine noul convertit.

Ucenicizarea trebuie să aibă loc săptămânal. 
Credincioșia ucenicului constituie o experiență cosistentă 
care este critică pentru viața spirituală a noului convertit. 

Biserica trebuie să dezvolte un sistem de dare de 
seamă pentru ucenic prin care acesta să raporteze 
consistența și calitatea fiecărei întâlniri de ucenicizare. 

Formarea în ucenicizare
Întâlnirile de ucenicizare trebuie să se concentreze 
spre a ajuta noul credincios să interacționeze cu 
Scriptura pentru a învăța cum să aibă o relație zilnică 

cu Isus. Studiile biblice care îl poartă pe 
noul credincios direct spre Cuvântul lui 
Dumnezeu pentru a vedea el înșuși că ceea 
ce spune Dumnezeu este cel mai bine. 
Comunicarea cu Dumnezeu se învață prin 
ascultarea Cuvântului scris, prin răspuns la 

rugăciune iar apoi prin a a-L auzi pe Dumnezeu cum îi 
vorbește prin Duhul Său în timpul rugăciunii. 

Clipă de clipă cooperarea cu Dumnzeu este scopul 
fiecărui nou credincios. Ucenicul, cât și lecția predată, 
trebuie să pună accentul pe faptul că, conținutul Bibliei 
este pentru binele său, pentru a avea un comportament 
conform acestuia. Relația de ucenicie trebuie să asigure 
un comportament responsabil pentru a aplica ceea ce 
Dumnezeu îi transmite noului credincios despre cum 
Dumnezeu vrea ca acesta să trăiască. Sărbătorirea 
progresului făcut trebuie să fie frecventă și sinceră. 
(Faptele Apostolilor 11:23).

procesul de ucenicizare
Prima întâlnire
După ce li s-a făcut cunoștință, ucenicul trebuie să-l 
întrebe dacă se pot ruga pentru ajutorul lui Dumnezeu 
în studiul biblic pe care îl vor face împreună. Rugăciunea 
trebuie să fie simplă și scurtă, și în limbajul de zi cu zi. 
Acest lucru oferă un exemplu pentru noul credincios, 
și anume că rugăciunea înseamnă să vorbească în mod 
natural cu Dumnezeu. La sfârșitul lecției, noul credincios 
trebuie să fie încurajat să vorbească cu Dumnezeu într-un 
mod similar. Rugăciunile lui sincere și necizelate trebuie 
să fie confirmate de către ucenic. (De exemplu: „Aceasta a 
fost o rugăciune bună. Știu că lui Dumnezeu i-a plăcut să 
te audă spunând-i acele lucruri.”)

În al doilea rând, folosiți lecții de ucenicizare care sunt 
concepute pentru o persoană care nu este obișnuită cu 
biserica. Lecțiile trebuie să-l poarte pe noul credincios 
prin pasaje simple din Cuvântul lui Dumnezeu, care 
să îi arate cum dorește El să comunice și să coopereze 
cu credincioșii. Conținutul seriei de lecții trebuie să 

 transformarea  
   membrilor în ucenici

Identitatea și comunitatea  
sunt chestiunile primare ale bisericii de azi.
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includă: (1) o revizuire a hotărârii de a-L urma pe Isus. 
(2) prezența Lui constantă pentru a-l asista și a-i oferi 
asitență în supunere (3) prima și cea de-a doua poruncă 
(4) botezul cu apă și cel cu Duhul (5) Cina Domnului (6) 
principiul lucrului și al gestionarii finațelor și (7) cum să 
mărturisească și să-i ucenicizeze pe alții.

În al treilea rând, parcurgeți prima lecție cu noul 
credincios, discutând într-un limbaj simplu cum trebuie 
parcursă lecția, cum să caute citatele din Scriptură, cum 
să înțeleagă adevărul din lecție, și cum să aplice acest 
adevăr în viața de zi cu zi. 

Asigurați-vă că noul credincios citește fiecare 
întrebare și pasajele aferente din Scriptură, apoi puneți 
întrebări care să-l călăuzească cu blândețe pentru a 
putea răspunde întrebărilor din caietul de studiu despre 
versetele din Scriptură care s-au citit. Nu 
vă mulțumiți dacă noul credincios ghicește 
răspunsurile sau răspunde pe baza unor 
cunoștințe anterioare. Voi îl lansați pe acest 
nou credincios într-o disciplină pe viață care 
îi arată cum să folosească Scriptura pentru a 
găsi răspunsurile vieții.

Încurajați-l pe noul credincios să explice 
ce înțelege prin pasajele care răspund la întrebările din 
studiu — și orice altceva ce-i atrage interesul. Duhul îi 
va arăta adesea adevăruri pe care nu le găsește în acea 
lecție, dar pe care le găsește în pasajele din Scriptură și 
care îi sunt de folos. Observații corecte trebuie făcute, 
și răspunsurile incorecte trebuie să fie redirecționate 
cu blândețe până când înțelege adevărul și îl afirmă. 
Răspunsul la fiecare întrebare trebuie apoi notat în caietul 
de studiu, în spațiile prevăzute pentru fiecare întrebare. 
Adevărurile biblice oferă Duhului metode de convingere 
cu privire la înlocuierea vechilor obiceiuri și instaurarea 
celor noi.

În al patrulea rând, puneți-vă de accord asupra 
unui program regulat în care să vă întâlniți în fiecare 
săptămână — cât de des posibil, după bunul plac al noului 
credincios. În plus, mai este nevoie și de contact informal 
săptămânal, și de activități comune (să mergeți la o cafea, 
la cumpărături, să faceți activități de recreere, sau să 
purtați conversații telefonice) pentru a ajuta prietenia să 
se închege. În acest context, noul creștin poate împărtăși 
diferite gânduri care îl preocupă și poate pune întrebări. 
Acest lucru îi permite ucenicului să înțeleagă mai bine 
cât de bine se dezvoltă noul creștin din punct de vedere 
spiritual sau care sunt domeniile în care are probleme și 
care sunt valorile lui. Fiți credincioși în întâlnirile și în 
timpul petrecut cu noul credincios. Viața lui spirituală 
depinde de acest lucru. 

În final, la sfârșitul acestei întâlniri explicați-i 
importanța timpului personal zilnic de studiu și 
rugăciune, pe lângă tema din studiul biblic. Ajutați-l în 
punerea deoparte a unui timp și a unui loc de întâlnire cu 
Dumnezeu, și încurajați-l să fie credincios în întâlnirea 
personală cu Dumnezeu. 

A doua întâlnire
Parcurgeți cea de-a doua lecție — sau terminați prima 
lecție —cu noul creștin, oferindu-i orice ajutor necesar. 

Întrebați-l dacă a aplicat ceva anume în viața lui, din 
ceea ce a învățat în urma întâlnirii anterioare. Întrebați-l 
despre timpul de devoțiune și dacă a simțit prezența lui 
Dumnezeu sau dacă a vorbit cu El în timpul acela — sau 
în oricare al moment al acelei săptămâni. 

Dacă noul credincios dă semne că se simte în largul 
lui în timpul lecției și cu procesul de învățare, stabiliți 
ca lecția următoare să fie făcută individual înainte de 
următoarea întâlnire. Încurajați-l să-și dea toată silința, și 
ajutați-l cu ceea ce nu îi este clar.

A treia și următoarele întâlniri
Parcurgeți lecția pe care i-ați sugerat să o facă singur în 
întâlnirea anterioară. Călăuziți noul credincios pentru a 
vedea adevărul din pasajele studiate. Discutați întrebările 

și răspunsurile pe care le-a dat în scris la această lecție. 
Dacă vrea să întrebe despre chestiuni care nu sunt de 
o neapărată importanță pentru viața lui, explicați-i cu 
blândețe că veți răspunde la aceste întrebări cu o altă 
ocazie și să rămână concentrat asupra lecției de față. 
Dacă chestiunea aceasta îl distrage de la învățat și dacă 
există vreo altă lecție care tratează acel subiect, mergeți 
la lecția respectivă și tratați subiectul atât de stringent. 
Flexibilitatea este un avantaj în ucenicizarea om-la-om.

Asigurați-vă că discutați în mod continuu despre 
modalitățile în care el aplică cele învățate din Cuvântul 
lui Dumnezeu în viața de zi cu zi. Acest lucru stabilește 
o dare de seamă într-un cadru prietenesc și ajută la 
împlinirea scopului întâlnirilor voastre — ca acest 
nou credincios să devină un împlintor al Cuvântului. 
Deasemenea mai permite și o sărbătorire a progresului 
obținut și încurajare. Când vă rugați împreună, includeți 
mulțumirea pentru progresul efectuat și pentru prezența 
vizibilă a lui Dumnezeu la lucru în viața lui. Rugăciunea 
ar mai trebui să includă și a-L ruga pe Dumnezeu să îl 
ajute în provocările de zi cu zi de care are parte.

La sfârșitul fiecărei întâlniri, dați temă de casă 
din următoarea lecție. Continuați acest proces pe tot 
parcursul lecțiilor viitoare. Eu recomand o ucenicizare 
între 6 și 8 luni, neîntreruptă. După terminarea 
procesului de ucenicie, anumite biserici îl mută pe noul 
credincios într-un grup de studiu. Oricând se încheie un 
curs de ucenicie, noul credincios trebuie să fie absorbit 
în oricare grup este mai potrivit pentru următoarea lui 
fază de pregătire și creștere. Un sistem de monitorizare ar 
trebui să fie instaurat, pentru a urmări participarea lui la 
acest grup de studiu.

ritmul ucenicizării
Întâlnirile regulate sunt mai importante decât 
parcurgerea fiecărei lecții la fiecare întâlnire. Uneori 
nevoile urgente din viața noului credincios pot să necesite 

Asiguraţi-vă că discutaţi în mod continuu despre 
modalităţile în care el aplică cele învăţate din 
Cuvântul lui Dumnezeu în viaţa de zi cu zi.
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mai multe întâlniri pentru a parcurge o singură lecție. 
Este important să se aloce tot timpul necesar pentru 
înțelegerea și aplicarea adevărului în viața de zi cu zi. 
Este ca și hrănirea unui bebeluș — bebelușul decide cât 
durează o masă. Flexibilitatea în ritmul ucenicizării este 
facilitată foarte mult printr-un proces unul-la-unul.

Legături în ucenizizare
Ucenicul devine punctul de legătură al noului credincios 
cu biserica, prin găzduirea noului credincios în cadrul 
unui grup celulă al bisericii. Ucenicul fie că se întâlnește 
cu noul credincios la această întâlnire, fie îl conduce la 
aceasta. Ucenicul mai trebuie și să șeadă împreună cu el și 
să-l prezinte oamenilor și să-l asite în diferitele activități 
făcute acolo. Acesta este un rol major care trebuie 
îndeplinit cu credincioșie de către ucenic.

Botezul în apă
Botezul în apă este un pas important de supunere din 
parte noilor credincioși și ar trebui încurajat cu tărie ca 
să fie făcut cât mai curând posibil după nașterea din nou. 
Ucenicul îl poate asista pe noul credincios în pregătirea 
unei mărturii scurte pe care să o împărtășească înainte 
de botez. Aceasta poate fi scrisă și citită de către noul 
credincios pentru a mai reduce din emoții și pentru a 
economisi timp. (O altă variantă ar fi de a difuza un 
videoclip cu mărturia lui). Este o idee bună ca ucenicul să 
participe în actul botezului rugându-se pentru ucenicul 
lui — sau prin a efectua actul botezului el însuși. Aceasta 
este de asemenea o ocazie ca noul credincios să-și invite 
familia și prietenii ca să audă mărturia lui.

măsurarea progresului
Ucenicul trebuie să dea dovadă de răbdare și să-i dea timp 
pentru ca Cuvântul lui Dumnezeu și Duhul să producă 
schimbare în obiceiurile din viața din trecut a noului 
credincios, ca acestea să fie înlocuite de Dumnezeu. 
Schimbarea din viața noului credincios trebuie să fie un 
răspuns față de domnia lui Cristos, nu doar supunere la 
presiunile oamenilor. Sărbătorirea schimbărilor trebuie 
exprimată atunci când schimbările apar. Dovezile 
măsurabile ale transformării trebuie să includă: efortul 
consistent în citirea Bibliei și în rugăciune, dovezi că a 
auzit ceea ce Dumnezeu i-a comunicat prin Scriptură și 
rugăciune urmată de supunere, și căutarea creșterii în 
dragostea lui Dumnezeu și în iubirea aproapelui.

reproducere
Ucenicizarea de bază nu este considerată terminată până 
ce noul credincios nu ucenizicează un alt nou creștin. 
Ucenicul trebuie să încurajeze noul credincios să fie o 
mărturie în cercul lui de relații. Pe măsură ce ucenicia 
avansează, explicați celui care este ucenicizat că el este 
ucenicizat cu scopul de a face același lucru pentru o altă 
persoană. Arătați-i că Dumnezeu îl poate folosi pentru a 
ajuta noi credincioși. Noul credincios trebuie să asigure 
asistență în timp ce începe să ucenicizeze la rândul lui. 

recunoaștere

După terminarea procesului de bază de ucenicizare, 
ucenicul și noul credincios trebuie să primească 
recunoaștere în cadrul unui serviciu divin de duminică 
dimineața. Pastorul îi poate înmâna credinciosului o 
diplomă de merit pentru terminarea cursului de studiu 
al Biblie și să afirme public valoarea experienței de 
ucenicizare pentru ambele persoane implicate. 

pregătirea pentru a uceniciza
recrutarea de ucenici
Predicând o serie de predici despre ucenicizare îi 
veți motiva pe potențialli candidați la ucenicie din 
congregația voastră să ia parte la pregătire. Totuși, 
candidații trebuie să fie abordați individual — nu public 
— și să fie invitați să ia parte la pregătire. Ucenicii cărora 
le lipsește încrederea în sine pentru a se oferi voluntari 
în mod public vor răspunde mai degrabă unei invitații 
făcute personal de către un pastor sau vreo persoană 
de personalul de conducere. O invitație personală va 
împiedica de asemenea ca anumite persoane necalificate 
să se ofere voluntare pentru a lua parte la pregătire.

Caracterisitcile unui candidat pentru a fi ucenic 
trebuie să includă: o dragoste consistentă și autentică 
pentru Isus și pentru oameni; supunere față de 
Dumnezeu; să fie studenți buni; și buni ascultători 
și comunicativi. Potențialii candidați ar trebui să fie 
deasemenea botezați cu Duhul Sfânt sau să fie stăruitori 
sinceri după acest dar. Candidații mai trebuie să se 
pregătească deasemenea pentru a fi buni cunoscători 
ai sistemului de ucenicizare folosit. Pregătirea mai este 
importantă și deoarece majoritatea candidaților este 
posibil să nu fi fost ucenicizați vreodată. Pregătirea le 
va permite să își dezvolte (sau să-și îmbunătățească) 
abilitățile și încrederea pentru ucenicizare. 

Pregătirea celui care ucenicizează
Este recomandabil ca pastorul să fie atât un model de 
ucenic om-la-om cât și să conducă perioada de pregătire 
pentru ucenicizare. Implicarea pastorului conferă valoare 
lucrării de ucenicizare, și făcând această lucrare el 
acumulează experiență care îi va îmbunătăți abilitățile de 
a-i uceniciza pe alții. Ucenicii se simt valoroși deoarece 
pastorul lor împărtășește cu ei o parte din procesul de 
păstorire a bisericii. Pregătirea trebuie să încludă:

Studierea privată a lecție ce va fi predată noului 1. 
credincios pentru a se familiariza cu conținutul și 
formatul acesteia.
Întâlnirea săptămânală ca și grup pentru a 2. 
discuta întrebările și răspunsurile din materialul 
de studiat. Profesorul și studentul trebuie să se 
ajute unul pe celălalt să evite folosirea jargonului 
creștinesc și să folosească limbajul de zi cu zi 
pentru ca noii credincios să îi înțeleagă. Aceasta 
poate fi o provocare pentru cei înrădăcinați adând 
în termenii bisericești, dar este critică pentru 
ajutorarea noilor credincioși.
Practicarea ascultării cu răbdare și atenție.3. 
Exersarea onestității și a deschiderii față de 4. 
împărtășirea propriei experiențe din trecut și a 
mediul din care a provenit. Când ucenicizăm, 
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acest lucru îl ajută pe noul credincios să înțeleagă 
procesul de creșetere în viața de creștin.
Acceptarea responsabilității de a se ocupa de noul 5. 
credincios – sau de un credincios cu probleme 
— pentru a parcurge tot procesul de ucenicizare. 
(Acest lucru are un avantaj în plus față de 
pregătirea din timpul seriviciului).

Pregătirea eficientă pentru ucenicizare este o 
experiență de gen tabără de concentrare —  învățătură 
asistată și aplicată. 

Potențialii ucenici
Experiența arată că un nou credincios care răspunde 
afirmativ poate fi ucenicizat pentru a pregăti la rândul 
lui alți noi credincios într-un an; astfel, să se ajungă 
la dublarea numărului de ucenici în fiecare an. Un 
pastor trebuie să recunoască potențialii ucenici pe care 
intenționează să-i pregătească și apoi să ia în considerare 
potențialul de creștere în numere a ucenicilor din biseric 
alui în fiecare an când numărul acestora se dublează. De 
exemplu: dacă a pregătit 10 ucenici, care la rândul lor au 
pregătit pe alt ucenic într-un an, rezultatul pe 5 ani poate 
aduce 320 de ucenici bisericii (10+10=20+20=40+40=80+8
0=160+160=320). Planul lui Dumnezeu produce cele mai 
bune rezultate în transfoarmarea vieții unui credincios 
care mai apoi multiplică numărul de credincioși. 

concluzie
Să facem ucencici din toate națiunile, este slujba 
principală pe care Șeful nostru ne-a dat-o, în lucrarea din 
biserica Sa. Când vom sta înaintea Lui, care va fie recordul 
lostru de supunere față de cei pe care i-am condus ca 
și pastori și față de propria noastră viață ca și urmaș al 

lui Cristos? Câți se vor înfățișa înainte Domnului lor ca 
rezultat al ascultării noastre? 

Noi putem experimenta o previzualizare a sărbătoririi 
acesteia viitoare acum când vedem cum noul credincios 
aduce alte vieți care cresc în biserică. Sarcina roditoare 
de a le purta de grijă pruncilor în Cristos a crescut foarte 
mult credința și împlinirea simțită de părinții spirituali 
din băncile bisericii. Când ucenicii devin bunici spirituali, 
sărbătoarea este și mai mare. Nu există vreo exprimare 
mai măreață a ” desăvârşirii sfinţilor, în vederea lucrării 
de slujire,” potrivit cu ” lucrarea fiecărei părţi în măsura 
ei” (Efeseni 4:12,16) decât aceea lucrarea de ucenicizare 
a unui nou credincios prin care acesta este pregătit să 
devină lucrător ucenic în adunarea recoltei alături de 
cei care i-au ucenicizat inițial. Acesta a fost și planul 
lui Dumnezeu tot timpul, dar împărăția Lui a suferit o 
mare pagurbă din cauza neglijării acetui plan. Împărăția 
înflorește atunci când suntem credincioși în aurma 
instrucțiunile și Tatăl, Fiul și Duhul Sfânt se bucură de 
acest lucru. Fie ca să ne dedicăm pe noi înșine pentru 
păstrarea și multiplicarea recoltei, folosind metodele 
descrise și prescrise de către Domnul secerișului. 

Jim Hall, fondatorul New LifeChristian 
Ministries, Springfield Missouri. Un misionar 
naţional din Statele Unite din parte Adunărilor 
lui Dumnezeu, Hall se concentrează asupra 
centrelor majore de populaţie din Statele Unite, 
inclusiv asupra programelor de pregătire, 

ucencicizare și evanghelizare, publicând 
materiale folosite în cursurile de pregătire, și asistând 
pastorii urbani din peste 35 de ţări în operaţiunea Urban Bible 
Training Centers. 

Ucenicizarea care precede luarea 
hotărârii pentru Cristos poate 
apărea în contextul prieteniei 
pentru a pregăti ne-credinciosul 
pentru o decizie ce îi va schimba 
viața, se bazează pe:

O înțelegerea clară a 
contractului.

a. De exemplu, este necesar 
să se clarifice faptul că Isus nu 
oferă viață veșnică decât celor 
care se supun autorității Lui. Fără 
supunere nu există mântuire.

b. Să se folosească un 
vocabular care să fie înțeles de o 
persoană din afara contextului 
bisericesc și termeni cu care 

individul să fie familiarizat. De 
exemplu: Isus i-a vorbit despre 
pescuit unui pescar și despre 
apa vieții unei femei ce se afla la 
fântână. 

O convingere lăuntrică de 
la Dumnezeu că Evanghelia 
este adevărată. Este lucrarea 
Duhului să convingă și să atragă 
persoana către Cristos. Persoana 
trebuie să ia hotărârea. Isus a spus: 
„şi când este coaptă roada, pune 
îndată secera în ea, pentru că a 
venit secerişul” (Marcu 4:29). Rolul 
nostru este de a ne ruga. 

O decizie informată de a intra 
într-o relație cu isus, bazată 

pe condițiile impuse de El. 
Rugăciunea poate fi explicată ca 
fiind semnarea unui contract și 
termenii acestui contract trebuie 
revizuiți și incluși în rugăciune. 
Cei care caută mântuirea trebuie 
încurajați să se roage singuri, sau 
să fie conduși în rugăciune după 
cum s-a explicat până aici. 

Ucenicizarea informală 
pregătește terenul pentru și 
mai multă ucenicizare formală 
(asistare) de care este nevoie 
ulterior. 

Jim Hall, Springfield, Missouri

ucENicizArEA cArE DucE lA HOtărârEA PENtru cristOs

Când biserica urmează regulile și atitudinile structurilor societăţii scopul misiunii 
este devine neclar și membrii ei sunt purtaţi fără scop.
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Revista lui Billy Graham, 
„Hotărârea”, are un titlu potrivit 
pentru o publicație axată pe 
evanghelizare. Fie că este vorba 
despre evanghelizare om-la-om 
sau de un serviciu public de 
evanghelizare, hotărârea este o 
chestiune centrală.

De-a lungul veiții mele am 
auzit această întrebare de multe 
ori în bisericile penticostale: „L-ai 
primit pe Cristos ca Mântuitor 
— dar l-ai primit și ca Domn?” 
Această întrebare ar trebui să 
motiveze oamenii la un nivel 
mai profund al angajamentului 
spiritual. Din nefericire, acesta 
poate crea deasemenea o 
ilustrație nebiblică în mințile 
oamenilor despre mântuire și 
domnie. 

N-ar trebui să le sugerăm 
niciodată necredincioșilor că 
mântuirea este doar o simplă 
chestiune de a scăpa de iad. 
Cristos nu a venit doar pentru a 
ne scăpa de plata păcatului ci și 
de puterea păcatului.  

Cele mai importante două 
decizii din viața mea au fost 
amândouă făcute la altar. Prima 
a fost aceea de a-L primi pe 
Cristos, a doua a fost căsătoria 

mea. Aceste decizii au câteva 
asemănări în comun. Fiecare 
decizie, făcută la un moment 
dat, a determinat o sumedenie 
de alegeri viitoare.

Când am spus „Da”— acest 
cuvânt scurt — la nunta mea, 
avem puțin habar despre 
consecințele de lungă durată 
pe care acest angajament le 
presupune. Luând această 
singură decizie, am luat de fapt 
mii de alte decizii odată cu ea. 
Practic, am decis atunci ce voi 
mânca pentru restul vieții mele, 
pe ce fel de farfurii va fi servită 
hrana mea, stilul de mobilier 
ce va fi în bucătărie, și ce tip 
de draperii vor fi atârnate la 
ferestre. Faptul că am cerut-o 
pe Ruth să devină soția mea, 
a însemnat că am cerut și 
gusturile, preferințele și deciziile 
ei legate de multe lucruri.

La vârsta de 7 ani, am luat 
decizia de a-L urma pe Cristos 
ca Mântuitor. Deși nu am înțeles 
în acel moment, eu am luat de 
fapt atunci mii de decizii. Prin 
această decizie hotăram practic 
unde voi lua Cina Domnului, 
unde vor merge primii 10 la sută 
din fiecare leu pe care îl voi face, 

ce fel de cărți voi citi, și la ce fel 
de distracții voi lua parte. 

Când îl primim pe 
Cristos, obținem beneficiul 
păcatelor iertate. Dar ni se 
cere deasemenea să oferim 
un răspuns pe măsura jerfei 
lui Cristos prin a ne supune 
autorității Lui în viața noastră. 

Fie că o facem în cadrul 
unei evanghelizări personale 
sau în cadrul unui serviciu 
public, când ne rugăm pentru 
ca altcineva să-L primească pe 
Cristos, trebuie să ne asigurăm 
că această persoană înțelege 
natura deciziei pe care o face. 
Prin mântuire noi primim 
iertarea păcatelor prin harul 
lui Dumnzeu și ne supunem 
domniei lui Cristos.

Cuvântul lui Dumnezeu ne 
învață că decizia unei persoane 
de a-l primi pe Cristos nu este 
linia de sosire a procesului de 
evanghelizare. Ci este linia de 
intrarea într-o experiență pe 
toată durata vieții de urmași ai 
Lui.

— Randy Hurst,  
Springfield, Missouri

Dec iz ia  au ten t ic ă :
Mântu ir e  ș i  Domnie
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Una dintre marile bucurii ale 
lucrării de păstorire este 
privilegiul de a ghida oamenii 

prin punctele de hotar majore ale 
vieții, cum ar fi unirea a două vieți 
în căsătorie. În timpul consilierii 
premaritale pastorii au ocazia să 
educe tinerele cupluri despre multe 
chestiune privitoare la viața de cuplu 
căsătorit, inclusiv despre chestiuni 
de bioetică. Haideți să explorăm 
chestiunele de bioetică pe care 
cuplurile care își încep viața împreună 
le vor înfrunta și să învățăm metode 
prin care aceste chestiuni pot fi 
intergrate în consilierea premaritală.

perspective culturale contra 
perspective biblice despre 
maternitate.
Cuplurile care se apropie de ziua 
nunții sunt adesea cuprinse de 
entuziasmul împărtășirii vieții 
împreună ca soț și soție. Gândul 
că vor deveni părinți și că își vor 
forma o familie împreună li se pare 
o posibilitate îndepărtată, o epocă a 

vieții care nu are să vină prea curând. 
Totuși, consilierea premaritală oferă 
oportunitatea ideală de a discuta 
chestiunile legate de maternitate. 
Asemenea chestiuni includ plănuirea 
timpului pentru maternitate și 
stabilirea numărului de copii doriți, 
precum și chestiuni despre tehnologia 
reproducerii. 

Vârsta cuplului care urmează a 
se căsători influențează viziunea 
lor asupra timpului potrivit pentru 
maternitate. Un cuplu care se afla 
la vârsta de 20-25 de ani poate 
avea scopul de a spera să realizeze 
ceva înainte de a avea o familie. De 
exemplu, unul sau chiar amândoi, se 
pot decide să-și dorească terminarea 
studiilor sau să-și dezvolte o carieră 
sau să ajungă la un anumit nivel de 
stabilitate financiară îaninte de a avea 
copii. Cuplurile care se căsătoresc la 
vârsta de 30 de ani pot avea deja o 
educație, carieră și scopuri financiare 
împlinite și pot fi pregătiți pentru a 
avea copii. 

Deși este înțelept ca cuplurile să 
aștepte ca să-și întărească relația de 
cuplu înainte de a avea copii, copii 
nu ar trebui niciodată considerați 
o povară sau un impediment în 
împlinirea altor scopuri. O viziune 
biblică asupra maternității este 
aceea că ” fiii sunt o moştenire de 
la Domnul, rodul pântecelui este o 
răsplată dată de El” (Psalmul 127:3). 
Una dintre primele porunci ale lui 
Dumnezeu către omenire a fost 
” Creşteţi, înmulţiţi-vă, umpleţi 
pământul, ” (Geneza 1:28). Dacă 
luăm în calcul întreaga perspectivă a 
vieții, abilitatea de a avea copii, care 
va atinge omenirea chiar și după ce 
zilele noastre pe pământ vor trece, 
este unul dintre cele mai mari daruri 
pe care le primim de la Dumnezeu. 
Copii dau o însemnătate vieții noastre 
care transcede barierele vieții nostre 
limitate în timp.

Din nefericire, chestiunile urgente 
le depășesc adesea pe cele importante. 

prețuind  
începutul vieții:  
Bioetică și consiliere 
premaritală

Ajutând cuplurile 
proaspăt logodite 
să navigheze prin 

anumite chestiuni 
despre planificarea 
familială potențial 

dificile, pastorii 
au privilegiul de 
a pune pietre la 

fundația unei case 
creștine.

Lucrarea și etica medicală / Christina M.H. Powell
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Stringența scopurilor prezente poate 
sta în cale împlinirii scopurilor de 
lungă durată ale vieții. Scopul de a 
crește copii cu teamă de Dumnezeu 
poate fi dat la o parte de către grijile 
prezentului. Cultura naostră pune 
mare preț pe înfățișarea exterioară 
și pe succesul în carieră. Într-un 
asemenea mediu, sacrificiile pe care 
maternitate le cere de la o femeie, 
precum schimbările fiziologice care 
apar în timpul sarcinii și timpul 
redus alocat pentru promovarea în 
carieră care urmează după nașterea 
unui copil, pot convinge o femeie să 
amâne sau să evite să aibe un copil. 
În același fel, prețul mare pe care 
cultura noastră îl pune pe acumularea 
de bunuri materiale poate să-l facă 
pe un bărbat să fie neinteresat de 
paternitate, până când nu simte că și-a 
crescut suficient potențialul de câștig 
al traiului.

Pentru cuplul creștin, fiecare copil 
este plănuit de către Dumnezeu, 
chiar și dăcă nașterea lui nu a fost 
planificată de către părinții lui. 
(Psalmul 139:15,16; Efeseni 1:4-14). Deși 
este recomandabil ca un cuplu să-și ia 
măsuri pentru a încerca să controleze 
numrul de copii și timpul dintre ei, un 
cuplu creștin trebuie să fie pregătiti să 
accepte orice copil care apare.

Ca parte din pregătirea 
premaritală, cuplurile pot fi încurajate 
să vadă copii ca fiind o binecuvântare 
de la Dumnezeu și consiliați pentru 
a-și lua în serios responsabiliatea de 
a crește copii. În sfârșit, cuplurile 
pot fi sfătuite să abordeze luarea 
deciziilor cu privirea la formarea unei 
familii prin rugăciune (Iacov 1:5), prin 
comunicare sicneră unul cu celălalt 
(Efeseni 4:25), și prin respect față 
sacraliatea vieții omenești (Ieremia 
1:5).

ce anume face ca viața 
omenească să fie sacră?
Când vorbim de sacralitatea vieții 
omenești noi afirmăm că viața 
umană este sacră. A fi sacră înseamnă 
că aparține lui Dumnezeu. Viața 
omenească aparține lui Dumnezeu. ” 
În adevăr, nici unul din noi nu trăieşte 
pentru sine, şi nici unul din noi nu 
moare pentru sine. Căci dacă trăim, 
pentru Domnul trăim; şi dacă murim, 
pentru Domnul murim. Deci, fie că 

trăim, fie că murim, noi suntem ai 
Domnului. (Romani 14:7,8). Viața 
omenească este veșnică (Matei 25:46). 
Mai mult, viața omenească este sacră 
deoarece noi suntem făcuți după 
chipul și asemănarea lui Dumnezeu 
(Geneza 5:1). Viața omenească este 
unică față de oricare altă viață creată 
de Dumnezeu prin faptul că Cristos 
s-a coborât din cer și a fost făcut 
om (Ioan 1:14) pentru a ne mântui (1 
Timotei 1:15). În schimb, nouă ni s-a 
dat libertatea de a alege să credem 
în Cristos și să fim împăcați cu 
Dumnezeu (Ioan 3:16). Evanghelia 
accentuează sacralitatea vieții 
omenești. Devreme ce Biblia este atât 
de clară cu privire la sacralitatea veiții 
omenești, întrebarea pe care trebuie să 
ne-o punem este: De unde vine viața?

de unde vine viața?
Când ai început tu, ca și persoană, 
să exiști? Ca și copil care de-abia 
începea să facă câțiva pași 
timizi erai tu, tu însăți? 
Când erai un nou-născut 
de o zi? Existai de când 
erai în pântecele 
mamei tale, când 
inima ta a început 
să bată după un 
ritm ? Existai 
când erai doar o 
minge de celule 
care conțineau 
codul genetic 
unic care avea 
să definească 
caarcteristicile 
tale pe toată 
viața? A început 
viața ta cumva, 
când erai 
doar un ovul 
nefertilizat încă?

Dezvoltarea 
oamenilor este o 
formă continuă de 
la concepție până 
la sfârșitul vieții. Un 
blastocist (mingea de 
celule care formează 
mai târziu un embrion 
și o placentă) diferă 
foarte mult de un copil 
de doi ani care își mănâncă 
cerealele și bea suc de măr la 
masa din bucătărie a familiei. Cu 

Biblia afirmă 
că prezența lui 
Dumnezeu și scopul 
lui pentru viețile 
noastre au fost 
stabilite încă de când 
eram noi în pântecele 
mamei noastre. 
(Psalmul 139:12-16; 
Luca 1:39-44).
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toate acestea, dacă trebuie să tregem 
linie pentru a marca începutul 
vieții omenești, linia aceea trebuie 

trasată cel mai logic în momentul 
concepției. Un ou nefertilizat nu 

conține încă întregul codului 
genetic necesar pentru a defini 
un individ unic. Totuși, din 
momentul în care un ovul 
este fertilizat, este format 
un nou individ, cu un cod 
genetic unic. Cu timpul și 
prin hrana adecvată, acea 
celulă unică este capabilă 
să se dezvolte în ființa 
umană adult care conține 
mai mult de zece trilioane 
de celule specializate.

Biblia afirmă că 
prezența lui Dumnezeu și 
scopul lui pentru viețile 
noastre au fost stabilite 
încă de când eram noi în 
pântecele mamei noastre. 
(Psalmul 139:12-16; Luca 
1:39-44). (pag 129). Astfel, 

trebuie să concluzionăm 
că Dumnezeu pune preț pe 

copii încă nenăscuți.

eva: o făptură așa de 
minunată

Psalmistul apreciază faptul că 
trupul omenesc este ”o făptură 

așa de minunată” (Psalmul 139:14). 
Un exemplu perfect al minunăției 
corpului omenesc este ritmul ciclic 
al fertilității unei femei și capacitatea 
corpului femeii de a nutri viața 
omenească. O înțelegere de bază a 
bilologiei femeii este de neprețuit 
pentru bărbatul care se pregătește de 
căsătorie. Deși o astfel de înțelegere 
poate veni în urma studierii unei cărți 
de știință, un pastor care ține sedințe 
de consiliere premaritală poate oferi 
și mai multă călăuzire de care este 
nevoie pentru a lua decizii înțelepte 
despre chestiunile despre reproducere. 
Aspecte ale fertilității unei femei care 
sunt importante de înțeles în relație cu 
planificarea familială include decizii 
despre ovulație, alterații ale liniei 
endometriale, regularizarea fertilității 
hormonale, sarcină și alăptare. Un 
bărbat sănătos este întoteauna fertil 
deoarece spermatozoizii se formează 
în mod continuu în corpul lui, cu o 
viteză de o mie de spermatozoizi pe 

secundă. O femeie sănătoasă, totuși, 
nu este fertilă decât o săptămână 
din fiecare lună, producând în mod 
normal un singur ovul într-un ciclu 
lunar. 

Ovulația este procesul prin care 
un ovul este produs și eliberat din 
foliculul ovarian. Un ovul va muri 
dacă nu este fertilizat în decursul a 24 
de ore după ovulație. Concepția are 
loc când spermatozoidul fecundează 
ovulul. Ovulația apare o singură dată 
pe lună, dar o femeie este considerată 
fertilă atunci când are lichid cervical 
care poate păstra spermatizoizii 
în viață în timp ce aceștia așteaptă 
ca un ovul matur să fie eliberat. 
Spermatozoizii pot trăi în corpul unei 
femei fertile până la cinci zile. Odată 
ce a trecut ovulația, concepția nu mai 
este posibilă în restul perioadei ce a 
mai rămas din ciclul unei femei.

Metodele hormonale de controlare 
a sarcinii funcționează în principal 
prin inhibarea ovulației, deși mai au și 
un al doilea efect, acela de face dificil 
transportul spermatozoizilor prin 
cervix, îngroșând mucusul cervical, 
astfel împiedicându-I să fertilizeze 
ovulul. Metoda  recunoașterii 
fertilității detectează schimbările 
temperaturii bazale a corpului și a 
mucusului cervical care sunt semne 
ale ovulației. Această informație poate 
fi folosită pentru a preveni sau pentru 
a realiza o sarcină.

Ovulația este oprită la o femeie 
care își hrănește bebelușul prin 
alăptare exclusivă, făcând din alăptare 
o metodă naturală de a avea copii la 
un anumit interval. Cu toate acestea, 
dacă o femeie alege să-și alăpteze 
copilul la program și îi oferă suzete și 
sticle cu biberon pe lângă alăptat, ea 
ar putea începe să ovuleze mai curând 
după naștere.

Odată ce ovulul este fertilizat, 
următorul pas discret în călătoria 
de la concepție la naștere este acela 
al implantării. Cam la o săptămână 
după concepție, ovulul fertilizat 
ajunge în uter după ce a parcurs 
trompa falopiană. Ovulul fertilizat 
a ajuns acum să arate ca o minge 
de celule cunoscut sub numele de 
blastocist. Dacă blastocistul reușește 
să se implanteze în linia endometrială 
a uterului, apoi hormonul uman 
gonadotropin (hCG) va fi activat. 

Este important  
ca atât soțul cât  

și soția să fie 
împăcați  

cu oricare ar 
fi metoda de 

planificare 
familială,  

dacă s-a ales 
vreuna, la care 

cuplul s-a hotărât.
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Acesta este hormonul detectat de 
testele de sarcină. În mod normal, 
până în acest punct al ciclului unei 
femei, linia endometrială s-a îngroșat 
pentru ca embrionul să aibe un 
loc călduros și plin de nutrienți în 
care să se poată implanta. Anumite 
metode de prevenire a sarcinii, cum 
ar fi dispozitivul intr-uterin (IU), 
funcționează uneori prin împiedicarea 
implantării, deși principalul lor 
mecanism de funcționare este 
prevenirea fertilizării.

Luare de decizii informate 
despre planificarea familială
Unul dintre cele mai importante 
principii despre îngrijirea medicală 
etică este consimțământul informat. 
Consimțământul în cunoștință de 
cauză înseamnă că un pacient acceptă 
o decizie sau intervenție medicală 
propusă, după ce a înțeles mai întâi 
natura deciziei sau a intervenției 
medicale, alternativele rezonabile 
disponibile, și riscurile, beneficiile și 
nesiguranțele legate de intervenția 
medicală, și orice alte alternative 
disponibile. Păstrând principiul 
consimțământului informat, un 
cuplu care face o alegere cu privire 
la prevenirea sarcinii ar trebui să se 
asigure că înțelege riscul și beneficiile 
acelui tip de metodă de prevenire a 
sarcinii la care se gândește. 

În loc să recomand sau să condamn 
o anumită metodă de prevenire a 
sarcinii, eu prefer să sugerez întrebări 
pe care un cuplu să și le pună înainate 
de a lua decizia pentru planificarea 
familială. Modernizarea tehnologiei 
pot schimba opțiunile existente 
pentru planificarea familială în viitor, 
dar întrebările cu privire la prevenirea 
sarcinii sunt aceleași. Dacă înveți 
un cuplu cum să pună întrebările 
potrivite ca parte a pregătirii 
premaritale, cuplul acela va fi capabil 
să ia decizii înțelepte atât acum cât și 
în viitor, când noi opțiune vor deveni 
valabile.

Întrebări bune pe care un cuplu 
le poate adresa doctorului lor despre 
metodele de prevenire a sarcinii 
include întrebări despre mecanismele 
de funcționare ale acelei metode. 
Funcționează metoda prin prevenirea 
ovulației, prin prevenirea fertilizării 
sau prin prevenirea implantării 
ovulului fecundat, sau prin mecanisme 

combinate de funcționare? Este 
mecanismul de funcționare neclar 
sau necunoscut? Poate mecanismul 
de funcționare să varieze în 
funcție de anumiți factori, cum 
ar fi când metoda este utilizată 
concomitent cu alte condiții 
de sănătate? Alte întrebări 
bune pe care le puteți adresa 
medicului vostru se referă 
la implicațiile viitoare 
asupra sănătății. Cât de 
eficientă este această 
metodă? Este metoda ușor 
reversibilă când sarcina 
este de dorit? Poate această 
metodă afecta în mod 
negativ fertilitate pe viitor? 
Duce metoda aceasta la 
un risc mai mare a unei 
sarcini ectopice? Care sunt 
potențialele efecte adverse 
și riscurile asupra sănătății 
pentru cele care utilizează 
această metodă de prevenire a 
sarcinii? 

Alte întrebări potrivite pe care 
un cuplu trebuie să și le pună în 
procesul de căutare a unei metode 
de prevenire a sarcinii mai include: 
Suntem destul de comfortabili cu 
folsirea  aceastei metode pentru ca 
metoda să fie eficentă în cazul nostru? 
Înțelegem cum să utilizăm corect 
această metodă? Vrem să avem copii 
(sau și alții copii) în viitor? Suntem 
amândoi mumțumiți de această 
metodă? Metoda aceasta aleasă 
presupune un risc de sănătoate pentru 
oricare dintre noi? Metoda aceasta 
este în contradicție cu crezul nostru 
despre sacralitatea vieții omenești?

respect pentru nevoiele celor 
doi parteneri
Ajutarea unui cuplu ca să învețe 
cum să ia decizii înțelepte despre 
planificarea familială intră în categoria 
mai largă a consilierii de cuplu și are 
rolul de a-i învăța cum să își respecte 
nevoiele unul celuilalt, când iau 
decizii în căsnicia lor. Apostolul Pavel 
amintește credincioșilor în 1 Corinteni 
7:3-6 despre importanța împlinirii 
nevoilor unul altuia de intimitate 
fizică în căsnicie. Este important ca 
atât soțul cât și soția să fie împăcați 
cu oricare ar fi metoda de planificare 
familială, dacă s-a ales vreuna, la care 
cuplul s-a hotărât.   (pag 130).

Încurajați 
cuplurile logodite 
să considere 
copii ca fiind o 
binecuvântare de 
la Dumnezeu și 
să-și ia în serios 
responsabilitatea 
de a-i crește.



Noutăţi EditorialE
la EDituRa lifE PuBlisHERs

www.liferomania.ro

Femeile  
RemaRCaBile  
ale BiBliei
de Elizabeth George
281 pag., 14 X 20.5 cm

Urmează exemplul femeilor din Biblie şi experimentează puterea lui Dumnezeu, care îţi poate 
transforma viaţa!

Descoperă vieţile remarcabile ale unor femei obişnuite şi află cum Dumnezeu le-a transformat 
slăbiciunile în putere, tristeţea în bucurie şi disperarea în speranţă. În acelaşi timp, vei afla adevăruri 
măreţe despre Însuşi Dumnezeu...

Eva îţi va spune că Dumnezeu este credincios şi atunci când dai greş.
Sara îţi va arăta că Dumnezeu Îşi ţine întotdeauna promisiunile.
Rebeca îţi va demonstra că Dumnezeu are un plan pentru viaţa ta.
Maria îţi va mărturisi că Dumnezeu îţi va purta mereu de grijă.

Ce le face pe aceste femei – şi pe multe altele – atât de remarcabile? Faptul că L-au iubit pe Dumnezeu 
cu pasiune, că au privit la El în mijlocul provocărilor zilnice cu care s-au confruntat şi că s-au supus 
harului Său transformator. Dumnezeu poate lucra miraculos şi în viaţa ta, chiar astăzi... dacă le urmezi 
exemplul.
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În același timp, considerațiile asupra sănătății trebuie 
să facă parte din luarea deciziei. În anumite cazuri, 
femeia poate suferi de o afecțiune medicală care poate 
face dintr-o sarcină viitoare un posibil risc. În alte cazuri, 
anumite metode de prevenire a sarcinii pot pune femeia 
în riscul de a suferi de cazuri de tromboză, atac cerebral 
sau infarct. Principiul descris de apostolul Pavel trebuie 
aplicat în relația de căsnicie. ” Nu faceţi nimic din duh 
de ceartă sau din slavă deşartă; ci în smerenie fiecare să 
privească pe altul mai presus de el însuşi. Fiecare din 
voi să se uite nu la foloasele lui, ci şi la foloasele altora.” 
(Filipeni 2:3,4). Nici unul dintre cei doi parteneri nu 
trebuie să se simtă constrâns de către celălat să sufere 
o procedură sau să folosească o metodă de prevenire a 

sarcinii, care nu este în interesul optim al sănătății ei pe 
termen lung.

În timp ce un cuplu învață să conlucreze cu această 
chestiune delicată a planificării familiale, respectându-
se unul pe celălalt și respectând începutul vieții, ei vor 
face un pas important către întărirea relației lor. Cândva 
relația lor puternică de căsnicie poate deveni temelia pe 
care se va construi o familie creștină evlavioasă. Ajutând 
cuplurile proaspăt logodite să navigheze prin aceste 
chestiuni potențial dificile, pastorii au privilegiul de a 
pune pietre la temelia casei creștine. Căminele puternice 
formează bisericile puternice și sunt o mprturie lumii din 
jurul nostru. Ce mare bucurie poate izvorî din construirea 
Împărăției lui Dumnezeu cuplu cu cuplu. 



comunicând  
botezul cu duhul prin 
metode noi și inedite
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Şi toţi s-au umplut de Duh Sfânt, şi 
au început să vorbească în alte limbi, 
după cum le da Duhul să vorbească.” 
(Faptele Apostolilor 2:4)
Despre ultima parte a acestui 

verset, autorul A.S. Worrell spune: 
„Această experiență prin har — fie că 
este considerată o scufundare în Duhul 
Sfânt, sau o umplere cu El, sau darul 
Duhului Sfânt, este un privilegiu al 
fiecărui credincios autentic (versetul 39), 
și este datoria lui (Efeseni 5:18).” Cum 
putem să-I învățăm și pe alții despre 
acest privilegiu și datorie în cultura 
noastră post-creștină?

Domnul vrea să boteze fiecare 
creștin cu puterea Duhului Sfânt. 
Pentru ca acest lucru să se întâmple, El 
vrea să învețe pastorii — cum a făcut-o 
și în fiecare eră a fiecărei culturi — cum 
să comunice această experiență prin 
metode noi și inedite care să ajungă 
la oameni în loc să-i îndepărteze. Iată 
aici câteva metode practici prin care 
putem transmite botezul cu Duhul Sfânt 
culturii din ziua de azi.

stabiliți că botezul cu Duhul 
sfânt este o binecuvântare și nu 
un blestem
Liderii misionari lucrează pentru a găsi 
o metodă de comunicare cu culturile 
în  care Dumnezeu i-a pus. Ultimul 
lucru pe care ar vrea să-l facă este 
să îndepărteze oamenii. Din această 
cauză, anumiți lideri dezvoltă o stare 
de neliniște cu privire la predicarea 
și predarea despre botezul cu Duhul 
Sfânt.1 Nu trebuie să judecăm pe nimeni, 
această teamă este una legitimă, mai 
ales pentru cei care lucrează cu oameni 
ce provin din diferite culturi. 

Pastorii trebuie să se decidă că 
botezul cu Duhul Sfânt este biblic și 
este o experiență viabilă pentru biserica 
lor de azi. Cu o anumită creativitate și 
disponibilitate, pastorii își pot conduce 
enoriașii către această experiență ce la 
va schimba viața, fără să îi sperie și să îi 
îndepărteze. 

Mulți lucrători mai tineri stau 
deoparte de cercurile penticostale 
deoarece s-au convins că vorbirea în 
limbi2 nu mai este corectă din punct de 
vedere teologic. În multe cazuri, aceștia 
se luptă cu metodologiile depășite, și nu 
atât de mult cu teologia.

resurse teologice / Gary Grogan



Dintre cei pe care îi cunosc și care au întors spatele 
proclamării Botezului vorbesc în limbi în timpul lor intim 
de părtășie în rugăciune.  Acum, în loc să-i învețe și pe 
alții cum să ajungă la această experiență plină de bucurie, 
ei îi deprivează și pe alții de acest dar măreț.  Acest lucru 
este trist și inutil.

Botezul cu Duhul Sfânt este o experiență validă, 
biblică pe care Isus o administrează El Însuși (Luca 
24:49). Eu rog pastorii ca — indiferent de scuze — să 
spună pur și simplu: ”Este în regulă, este biblic.” Acesta 
este punctul de pornire. Cinzecimea nu este o experiență 
culturală care ne exceptează pe noi; ea este o experineță 
oferită de Isus, o experiență biblică, și o experință 
aplicabilă și azi. 

Fiți creativi în predicarea despre botezul cu 
Duhul sfânt la fel cum sunteți și în predicarea 
altor subiecte.
Mie îmi place creativitatea și inovația acestei generații. 
Așa că fiți creativi când vorbiți despre acest adevăr măreț. 
Folosiți-vă creativitatea cu care v-a înzestrat Dumnezeu, 
pentru a transmite acest adevăr într-un mod plăcut și 
puternic.

Mark Batterson, pastorul bisericii National 
Community din Washington, spune că o parte din a fi 
evlavios presupune să fi creativ. Eu sunt de accord cu 
acest lucru. A fi după placul lui Dumnezeu înseamnă a 
proclama adevărul botezului cu Duhul Sfânt.

Am folosit o serie 
de  predici despre 
Dumnica Cinzecimii 
scrise de Ron Bontrager, 
pastor al Centrului 
Creștin Lakeview din 
Indianapolis, statul 
Indiana, intitulat 
„ajutorul de putere (Power-Aide). Echipa mea tânără de 
lucrători a pus peste 100 de sticle de energizant Power 
Aide  pe scena noastră. Înfiecare săptămână am oferit 
această băutură răcoritoare. Aceasta a fost o metodă 
simplă dar distractivă de a explica botezul cu Duhul 
Sfânt. După cea de-a treia predică, noi am venit cu toții 
în față și am avut un timp de laudă și închinare. Mulți 
au experimentat propria lor limbă în care s-au rugat 
pentru prima dată. A fost distractiv, contemporar și ușor 
de realizat. După patru săptămâni, oamenii ne-au trimis 
mesaje prin poșta electronică și au mărturisit că au primit 
vorbirea în limbi în timp ce își citeau Biblia la ei acasă. 
Unul dintre ei a primit Botezul în timp ce conducea 
mașina către servici.

Fiți intenționali
Planificați o lecție de sine stătătoare sau o serie scurtă 
despre Ziua Cinzecimii. În loc să ignorați botezul cu 
Duhul, planificați să transmiteți aceste lecții în cultura 
bisericii și comunității voastre. Gândiți-vă la organizarea 
unei tabere cu tema „Duhul Sfânt” la sfârșitul primului 
vostru curs, sau începeți cu seminar despre botezul 
cu Duhul. Împotriviți-vă ispitei de a nu face nimic. O 

biserică luterană din St. Paul, Minnesota, abordează 
botezul cu Duhul Sfânt prin cursuri, seminarii, tabere și 
alte modalități creative — mai mult decât fac bisericile 
penticostale și cele carismatice.

O parte din atribuțiile conducerii bisericii este de 
a face lucrurile despre care știm că sunt bune dar pe 
care am prefera să nu le facem. În ceea ce mă privește, 
ceea ce nu-mi place este să predic despre bani. Nu-mi 
place să abordez acest subiect, dar când o fac, oamenii 
și biserica noastră este binecuvântată datorită ascultării 
mele. Păstorirea ar fi o slujbă ușoară dacă n-ar trebui să 
predicăm decât despre har, dar păstorirea nu este de cele 
mai multe ori ușoară.

Împotriviți-vă ispitei subtile de a aștepta până când 
înțelegeți pe deplin botezul cu Duhul Sfânt. Este pur 
și simplu sarcina noastră, ca și lideri, de a-i învăța pe 
oamenii noștrii și de a-I conduce pe această cale. Trebuie 
să le oferim oportunități pentru a crește, și putem face 
acest lucru dacă suntem intenționali. Faceți planuri și 
apoi puneți aceste planuri în aplicare la fel cum faceți și în 
alte cazuri. 

Evitați șanțurile legalismului și liberalismului 
Noi vrem tot ceea ce este mai bun pentru oamenii 
noștrii și nu vrem ca neglijența noastră să-I împiedice în 
umblarea lor cu Dumnezeu. Excluzând botezul cu Duhul 
Sfânt din predicile noastre va duce oamenii pe o pantă 
a criticismului, judecății și în șanțul liberalismului. Prin 

liberalism mă refer la 
lipsa de echilibru. 

Este mai bine să 
conduci pe șosea decât 
să conduci de-a latul 
șoselei și să ajungi în 
șanț. Oamenii pot fi 
răniți în acest fel, iar 

automobilele noastre să fie distruse, sau, cel puțin vom 
întârzia călătorie pentru noi și pentru ceilalți. Trebuie 
să ne reamintim că chemarea noastră este să predicăm 
Cuvântul cu credincioșie (2 Timotei 4:2). Și noi vrem să 
facem acest lucru prin metode relevante pentru cultura 
în care trăim. Această experiență minunată cu botezul cu 
Duhul Sfânt ne va îmbogăți viețile din belșug. Trebuie să 
evităm șanțul indiferenței. 

Mai trebuie să evităm și șanțul legalismului. Legaliștii 
nu sunt niciodată fericiți indiferent de ce se spune sau 
ce se face. Ei sunt cu siguranță dezechilibrați. Legaliștii 
confundă  experiența penticostală cu diferite tipuri de 
predicare, cântat și alte metodologii. Ei tind să respingă 
orice sunt incapabili să înțeleagă. 

Un legalist penticostal hoinărea prin biserica noastră 
în timp ce eu predicam despre botezul cu Duhul Sfânt. 
Am predicat acest subiect printr-o metodă de genul 
unei conversații apoi am avut un timp simplu dedicat 
închinării și rugăciunii în fața altarului timp de 10 
minute. Aproximativ 20 de oameni au început să se roage 
în limbi pentru prima dată în acea dimineață, inclusiv 
domnișoara Erika Harold, câștigătoarea titlului Miss 
America 2003. Această persoană penticostală legalistă a 

Nu este necesar să avem o întâlnire în 
stil tabără pentru a atrage oamenii spre 

botezul cu Duhul sfânt. 
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venit la mine după terminarea serviciului divin și mi-a 
spus: „Nu cred deloc că acești oameni au fost botezați 
cu Duhul Sfânt”. Eu am întrebat-o de ce nu crede acest 
lucru și ea mi-a răspuns: „Pentru că nu au fost destul 
de gălăgioși și pentru că nu am simțit vreo emoție 
reală în ceea ce s-a întâmplat.” Ea era blocată în șanțul 
legalismului. 

Pentru a evita să sfârșim în amândouă șanțurile 
trebuie să ne aducem aminte că nici unul dintre noi nu-l 
poate salva pe celălalt, așa că de ce credem că noi putem 
umple pe cineva cu Duhul Sfânt? În ambele cazuri noi 
predicăm pur și simplu Cuvântul lui Dumnezeu și creem 
atmosfera, apoi Dumnezeu își face partea Lui. Predicați 
despre mântuire și oamenii vor fi mântuiți. Predicați 
despre botezul cu Duhul Sfânt și credincioșii  vor primi 
botezul cu Duhul. Noi primim ceea ce predicăm.

Pentru a evita șanțurile pastorii mai trebuie să 
se elibereze de tensiunea părerii că trebuie să aibă 
întotdeauna un serviciu cu chemarea credincioșilor la 
altar.  Educați oamenii cum să se reunească în grupuri de 
rugăciune și oferiți-le ocazia de a-și lua un angajament 
public față de Isus și față de cei care vor să fie umpluți cu 
Duhul Sfânt. Nu este necesar să ai o persoană cu darul 
lui  Billy Graham pentru a vedea oamenii botezați cu 
Duhul Sfânt, și nu este întotdeauna necesar să organizăm 
tabere pe tema aceasta, pentru a vedea oamenii botezați 
cu Duhul Sfânt. Auditoriul din ziua de astăzi nu mai 
procesează metodologia veche. Aceasta poate să-I 
determine să se împietrească sau chiar să-I îndepărteze. 

Oamenii nu răspund întotdeauna imediat, dar într-un 
final vor răspunde.

rugați-vă ca oamenii voștrii să fie botezați cu 
Duhul sfânt.  
A te ruga pentru oameni pentru botezul cu Duhul Sfânt 
nu necesită daruri sau abilități speciale.  Pur și simplu 
predicăm Cuvântul lui Dumnezeu prin modalități 
creative, învățăm cum să ne relaționăm cu cultura și 
cum să nu-I îndepărtăm pe oameni, apoi ne rugăm ca 
Domnul să-I mântuiască și să-I boteze cu Duhul Sfânt. 
Încurajez pastorii/liderii tineri să se roage: „Isuse, am 
nevoie să botezi oamenii aceștia cu Duhul Sfânt. Tu ai 
spus că vei face acest lucru, și eu te rog să îl faci.” Aruncați 
toate preocupările voastre despre reacția oamenilor, 
care pot deveni ciudați, sau să se exprime într-o manieră 
care sperie asupra Lui. Rugați-L să se ocupe El de aceste 
lucruri.

Eu sunt păstor într-un oraș care are o universitate 
mare și unde oameni din toate păturile sociale 
frecventează biserica noastră. Noi încercăm să facem totul 
organizat și la scară înaltă. Eu vreau ca oamenii să fie în 
legătură cu Dumnezeu prin mântuire și prin botezul cu 
Duhul Sfânt, dar eu nu vreau ca obiceiurile penticostale 
să-I gonească. Eu i-am spus Domnului că nu mi-e 
rușine, dar El este Cel care trebuie să mă ajute să pun în 
aplicare toate aceste lucruri. În trecut, anumite biserici 
penticostale au exclus Botezul pe măsură ce au crescut 
sau au redus această experiență în cadrul serviciilor de 
duminică sau miercuri seara. Având în vedere imensele 

mutații culturale la care am fost martori și cu dispariția 
serviciilor de duminică seara, este imperativ necesar ca 
să învățăm botezul cu Duhul Sfânt prin metode relevante 
duminica dimineața, la timpul de tineret și pentru familii, 
și la alte întâlniri principale. 

recunoașteți teama și operează o 
defragmentare.
Pavel i-a spus tânărului Timotei: „Căci Dumnezeu nu 
ne-a dat un duh de frică, ci de putere, de dragoste şi de 
chibzuinţă.” (2 Timotei 1:7).

La fel cum un computer trebuie defragmentat din când 
în când, și noi trebuie să facem același lucru. Trebuie să ne 
descotorosim de gunoaie precum frica ce ne încetinește și 
ne împiedică de la a face ceea ce știm că trebuie făcut. Nu 
ne permitem să ne lăsam pradă fricii și temerilor noastre. 
Dorința depășește frica și timiditatea. Dacă avem pur 
și simplu dorința și îl rugăm pe Domnul să ne ajute cu 
adevărat, El o va face. Dacă noi vom aduce roadă, El va fi 
credincios și va boteza credincioșii cu Duhul Sfânt.

Nu trebuie să-ți ieși din minți și să faci un show 
evanghelistic de ieșit din comun pentru a învăța pe alții 
adevărurile despre botezul cu Duhul Sfânt. Dar trebuie 
să fi disponibil să „propovăduieşti Cuvântul, stăruieşte 
asupra lui la timp şi ne la timp, mustră, ceartă, îndeamnă 
cu toată blândeţea şi învăţătura.” (2 Timotei 2:4) așa 
cum ai făcut-o când ai fost ordinat ca lucrător în câmpul 
evangheliei.

Ca bărbați și oameni intergrii, pastorii trebuie să facă 
ceea ce i-au promis Domnului că vor face. Pastorii trebuie 
să fie ca Jet Li, luptătorul din filmul Fearless. Numele lui 
de familie a fost făcut de rușine. El a recăpătat onoarea 
pentru familia lui învingându-I pe cei mai buni luptători 
din acel ținut. Noi avem nevoie de niște lucrători tineri și 
neînfricați să ne arate cum putem face lucrarea noastră în 
cultura aceasta post-creștină.

Pastorii nu trebuie să predice despre Duhul Sfânt în 
fiecare săptămână, dar trebuie să fie dispuși să predice 
despre această doctrină pentricostală importantă. Poate 
o predică de sine stătătoare sau o serie scurtă în preajma 
Duminicii Rusaliilor este suficient. Dacă nu există nici 
un păcat în predicarea subiectelor precum Întruparea 
și Învierea doar în prejama Crăciunului sau a Paștelui, 
de ce anumiți super-penticostali (care folosesc vitamine 
spirituale) cred că noi am pierdut trenul dacă nu tratăm 
botezul cu Duhul Sfânt decât o dată pe an? Nu permiteți 
legaliștilor să vă dezarmeze de la a predica despre botezul 
cu Duhul Sfânt. Puteți menționa despre botezul cu Duhul 
Sfânt în orice predică de-a lungul anului spunând: „Unii 
dintre voi trebuie să ceară darurile botezului cu Duhul 
Sfânt tocmai pentru a vedea dacă este autentic, la fel cum 
ați făcut și când l-ați cerut pe Cristos în viața voastră. Vă 
promit că nu aș fi predicat despre acest subiect dacă nu 
l-aș fi găsit în Cuvânt. Căutați să vedeți dacă Dumnezeu 
are o limbă în care vrea să vă rugați.”

Modul în care spunem lucrurilor pe nume fie îi vor 
elibera pe oameni sau îi vor împietri. Ca lideri în lucrare, 
noi încercăm să ne relaționăm și să atingem oamenii, nu 
să-i facem să o ia la fugă. 
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Mai vorbesc despre botezul cu Duhul Sfânt la sfârșitul 
întâlnirilor de rugăciune când oamenii sunt în jurul 
altarului. Atunci arăt o prezentare în PowerPoint și 
parcurg principiile de bază ale botezului cu Duhul Sfânt. 
(Vezi alăturat tabelul cu Cei Şase pași pentru a primi 
Botezul cu Duhul Sfânt).  Aproape de fiecare dată  oamenii 
primesc botezul cu Duhul Sfânt aceștia încep să se roage 
într-o limbă pe care nu au învățat-o vreodată.

Atmosfera din cadrul unei întâlniri de rugăciune este 
diferită de cea din cadrul serviciului divin de duminică 
dimineața, la care cei care explorează sau privesc 
doar prin vitrină apar.  Mie nu-mi este rușine că sunt 
penticostal. Se pune doar problema de a încerca șă fim 
înțelepți și de a încerca să atingem câți mai mulți oameni 
pentru Cristos. Pentru că până la urmă acesta este și 
motivul principal pentru care Isus ne-a spus că avem 
această promisiune de la Tatăl; ca să putem fi martorii Lui 
(Faptele Apostolilor 1:4,8).

Mulți oameni își formează părerea despre penticostali 
din filme precum The Apostle sau de la anumiți 
evangheliști ce realizează emisiuni la televizor, și pe 
majoritatea dintre ei cultura din ziua de azi îi ia în 
derâdere. Din cauza acestor obstacole, mulți se tem 
să predice despre asta și să se roage ca oamenii să fie 
botezați cu Duhul Sfânt. Defragmentează-ți frica și 
predică despre botezul cu Duhul Sfânt într-o formă care 
nu contravine personalității tale sau a culturii bisericii 
tale. Stilurile care funcționează în cadrul taberelor, 
seminariilor sau conferințelor nu funcționează de obicei 
și duminică dimineața. Acest lucru este în regulă.

Încheiere
Îmi cer scuze de la generația noastră tânără de lucrători 
care se simt adeseori abandonați. Iertați generația mea 
pentru că nu suntem tați spirituali mai buni. Iertați-ne 
pentru că am făcut din metodologia și programele noastre 
ceva sacru. Vă rog evitați greșelile care s-au mai făcut 
și abordați botezul cu Duhul Sfânt. Sfatul meu pentru 
tinerii noștrii lucrători este „Astfel, deci, fraţilor, râvniţi 
după prorocire, fără să împiedicaţi vorbirea în alte limbi”. (1 
Corinteni 14:39, s.a.). 

Mie îmi place foarte mult să mă rog într-o limbă pe 
care nu am învățat-o niciodată. De multe ori nu am știut 
ce să fac, dar când mă rog în Duhul, Domnul îmi dă un 
cuvânt de înțelepciune, profeție, sau viziune pentru a 
aduce vindecare sau pentru a ajuta o persoană sau o 
situație. Multe persoane pe care le cunosc încearcă să 
abordeze pe cei care nu merg la biserică și nevoia lor de 
plinătatea Duhului Sfânt, ca să-i ajute. Fie că este vorba 
despre Joel Gross în zona de nord a orașului Minneapolis, 
Brad Riley la Universitatea Colorado din Boulder, sau 
Terry Austria la Universitatea Urbana din Illinois — ei 
realizează că fără ajutorul Duhului Sfânt ei n-ar putea 
atinge oamenii din culturi atât de diferite. 

Nici unul dintre noi nu ne permitem să lăsăm deoparte 
botezul cu Duhul Sfânt din predicile noastre. Trebuie să 
învățăm să ne facem treaba mai bine și să ne descotorosim 
de miturile penticostale.3 Botezul cu Duhul Sfânt este 
o binecuvântare enormă pentru oricine îl primește. Ca 

tânăr lucrători, fiți creativi, intenționali, evitați șanțurile, 
rugați-vă ca Domnul să boteze oamenii voștrii cu Duhul 
Sfânt, și defragmentați-vă propriile temeri. 

Propovăduirea botezului cu Duhul Sfânt într-o cultură 
post-creștină este o provocare pentru mulți lideri tineri. 
Dar să știți că sunteți iubiți, avem încredere în voi și 
vă dăm mână liberă să găsiți metode. Fie ca să nu ne 
îndepărtăm unii de ceilalți. Fie ca să ne venim în ajutor în 
călătoria noastră împreună. Eu vă predau ștafeta.

Note
1.  Eu folosesc acești termeni dar prefer „Botezul cu Duhul 

Sfânt”
2.  Eu prefer fraza „să vorbească într-o limbă care nu a fost 

învățată vreodată” deoarece termenul „în limbi” are o 
conotație foarte emoțională și teologică.

3.  Pentru o discuție completă, cereți lucrarea mea 
„Propovăduind botezul cu Duhul Sfânt unei culturi 
post-creștine.”

Șase pași pentru a primi 
botezul cu Duhul Sfânt

să însetaţi1. - Marcu 11:24; Matei 5:6
Cereţi2. - Matei 7:7
priviţi la isus3. - Faptele Apostolilor 1:8
primiţi4. - Galateni 3:14
lăudaţi5. - Psalmul 22:3
Vorbiţi în limbi necunoscute6.  – Psalmul 81:10 

— Gary Grogan, Urbana, Illinois
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Penticostalii sunt adesea puși să explice de ce ei 
cred și pun în aplicare crezul lor. Din nefericire, 
majoritatea din ei nu sunt „pregătiți” pentru a-și 

susține argumentele „în fața oricui vă cere socoteală 
de nădejdea care este în voi“ (1 Petru 3:15). Adesea acest 
lucru se întâmplă fie pentru că penticostalii nu au devenit 
înrădăcinați în contextul crezului lor sau nu au au luat 
serios în considerare chestiunile ce stau la baza crezului și 
practicilor lor. În schimb, ei răspund de obicei apărându-
se, rușinându-se sau fac apel la experiența lor personală. 
Ascultătorii lor resping cu ușurință aceste încercări ale 
lor, spunând: „Este în regulă că faci asta dar pentru noi nu 
are nici o relevanță ceea ce spui.” De aceea este important 
ca pastorii să pregătească membrii lor pentru a împărtăși 
cu alții de ce penticostalii se 
încred în Dumnezeu pentru a 
vedea minuni și în ziua de azi. 

O întrebare pusă frecvent 
penticostalilor este de ce ei 
cred că minunile, darurile 
Duhului Sfânt, revelațiile 
personale, și intervențiile 
divine continuă să se întâmple 
și astăzi. Majoritatea credincioșilor din afara tradițiilor 
penticostale/carismatice consideră că aceste manifestări 
ale Duhului Sfânt au încetat când ca murit ultimul 
apostol, perioadă numită Sfârșitul Epocii Apostolilor. 

Acest termen reprezintă crezul că puterea revelațiilor 
și a minunilor lui Dumnezeu, care a fost absentă pe o 
perioadă de 400 de ani, a fost reinstaurată în mijlocul 
oamenilor între anii 30 e.n. și anul 90 e.n. Potrivit cu 
această teorie, la sfârșitul Erei Apostolilor aceste puteri 
au fost luate din nou în cer, unde așteaptă întoarcerea lui 
Cristos. 

Refuzarea argumentelor istorice și logice cu 
privire la era apostolilor
Sintagma Era Apostolilor este folosită printre teologii 
dispensaționaliști și teologii legământului care mai  
leagă această teorie și de o altă chestiune — închiderea 

canonului biblic. Amândouă 
taberele încearcă să folosească 
doctrina Erei Apostolilor 
pentru a proteja și a justifica 
închiderea conținutului 
canonului Noului Testament. 
Motivul lor este că sfârșitul 
acestei ere apostolice în istoria 
bisericii a produs o pauză 
firească și logică a revelației 

divine. Aceasta, la rândul ei, a dus la închiderea scrierilor 
inspirate divin ale Noului Testament. Totuși, nu există 
nici un motivuv pentru care să se atribuie închiderea 

Resurse teologice /  W.E. NUNNALLY

Au încetat minunile?
Era apostolilor din perspective biblice,  
extra-biblice, teologice și logice.

Susţinătorii încetării minunilor spun că darurile 
spirituale s-au terminat odată cu terminarea 
Epocii Apostolilor. Sunt pentiscostalii pregătiţi 

pentru a le împărtăși acestora de ce ei  
se încred în Dumnezeu pentru a vedea  

minuni și în ziua de azi?
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procesului canonic oamenilor, 
indiferent că acest lucru s-a întâplat 
prin supunere la vot (Canonul Noului 
Testament devenise o realitate cu 
sute de ani înainte ca vreun consiliu 
bisericesc să îl ratifice), sau prin 
moartea tuturor apostolilor.  

Sintagma Era Apostolilor  și 
conceptul pe care îl reprezintă 
nu se găsește în Noul Testament. 
Acest lucru înseamnă că doctrina 
Erei Apostolilor și consecințele 
ei —încetarea revelațiilor și 
închiderea canonului — sunt 
idei post-noutestamentale (sau 
revelații). Dacă acesta este cazul, 
ne confruntăm cu o contradicție 
logică. Nu putem susține că 
încetarea revelației a avut loc 
la încheierea scrierii Noului 
Testament, dacă pretindem 
să primim revelație adițională 
după încheierea procesului acesta. 

Poziția adepților încetării revelației se bazează doar 
pe influențele extra-bilice și post-biblice. Totuși, aceasta 
interferență, pare să fi dus la statutul canonic  (autoritate 
egală cu Biblia) de către cei care aderă la această poziție. 
Acest lucru este evindețiat prin faptul că acele comunități 
de credință care cred în Era Apostolilor au permis 
acestui concept să le schițeze crezul și comportamentul.   
Devreme ce chestiunile legate de credință și 
comportament în Creștinismul Protestant trebuie schițate 
exclusiv de revelația divină, despre această poziție 
extra-biblică se poate spune că a produs un statut care 
precedent a fost rezervat doar Bibliei. În mod ironic, în 
încercarea de a conserva statutul unic al Scripturilor, 
indivizii și comunitățile care adoptă teoria celor care 
susțin încetarea revelației, au ridicat ei însuși revelația 
extra-biblică la același statut ca și Biblia, o acuzație adusă 
adesea penticostalilor/carsmaticilor.

Adepții doctrinei Erei Apostolilor mai încearcă și 
să-și susțină crezul făcând trimiteri și la închiderea 
canonului Vechiului Testament. Ei mențin poziția prin 
care revelațiile și minunile au încetat odată cu moarte 
ultimului profet al Vechiului Testament — care pentru 
ei este una și aceeași cu apostolii Noului Testament, cu 
revalațiile și minunile din Era bisericii.

La o primă privire, acest argument pare de sine 
stătător. Dacă privim mai atent, totuși, acesta pare a fi 
formulat sărăcăcios. În primul rând,ca și Noul Testament, 
canonul Vechiului Testament a fost determinat de 
utilizarea lui în comunitatea de credință, nu de supunerea 
la vot în cadrul unui comitet oficial sau ăn funcție de 
speranța de viață a vreunui individ sau indivizi. În al 
doilea rând, prefețiile și minunile sunt foarte prezente în 
literatura din Perioada Intertestamentală, cum ar fi Iosif, 
pergamentele de la Marea Moartă, literatura rabinică 
timpurie, Apocrifele și literatura pseudepigrafă. În al 
treilea rând, înregistrările istorice despre evenimentele 

Noului Testament care s-au întâmplat 
în Perioada Intertestamentală. 

Atât Matei cât și Luca raportează 
aceste revelații, intervenții angelice, 
profeții, și minuni care preced 
concepția, nașterea și lucrarea lui 
Isus. Zaharia a primit revelație și a 
profețit despre aceasta (Luca 1:11-
20, 67-79). Iosif a primit revelație 
supranaturală și călăuzire printr-un 
vis 9Matei 1:20-24; 2:13, 19-22). Maria 
a primit revelație și a compus un 
cântec ( Luca 1:26-38, 46-55). Simion 
a primit o revelație cu mult înainte 
de evenimentele din preajma nașterii 
lui Isus și a lui Ioan Botezătorul (Luca 
2:25, 26). Ca și păstorii (Luca 2:8-

16), Simion a primit călăuzire 
divină (versetul 27). Atât Maria 
cât și Elisabeta au conceput 
în mod miraculos (Matei 1:18, 
20; Luca 1:13, 24, 36, 37, 57). 

Magii au obținut călăuzire divină prin mijloace și semne 
supranaturale (Matei 2:1,2,9,10) și prin vis (versetul 12).  
Acestea și multe alte evenimente supranaturale relevante 
ne arată că revelațiile divine din Noul Testament au avut 
loc cu mult înainte de nașterea și Lucrarea lui Isus. 

Pe baza acestor observații, putem trage concluzia că 
nu a existat o încetare a revelației profetice și a minunilor 
în istoria Israelului înainte de venirea lui Isus. Această 
reconsiderare a informațiilor relevante nu numai că 
desființează argumentul încetării revelației bazat pe 
paralela cu Vechiul Testament, ci susține exact contratiul.

imuabilitatea lui Dumnezeu,  
sacralitatea istoriei, Diferenţa dintre 
inspiraţie și Canonizare 
Dumnezeul nostru — Dumnezeul Bibliei, Dumnezeul din 
istoria poporului Israel — este un Dumnezeu constant. 
El nu este capricios sau schimbător, precum zeitățile 
păgâne descrise în mitologiile antice. Dumnezeul Bibliei 
este un Dumnezeu credincios Legământului. El nu se 
schimbă (Psalmul 55:19; 102:27; Isaia 46:4; Maleahi 3:6; 
Evrei 1:12), și Cuvântul Lui nu se schimbă ( Isaia 40:8). 
El este același ieri, astăzi și întotdeana (Evrei 13:8). În 
El   nu este nici schimbare, nici umbră de mutare (Iacov 
1:17). El tratează omul în același fel, și abordările Lui dau 
dovadă de continuitate. Situația de față nu face excepție. 
Devreme ce lucrările miraculoase ale lui Dumnezeu față 
de poporul Lui au continuat și între Testamente, nu există 
vreun precedent sau vreo necesitate logică care să ne facă 
să credem că El și-ar schimba comportamentul la sfârșitul 
Noului Testament. 

O discuție despre cele desfășurate între testamente 
trebuie să mai ia în considerarea și chestiuni referitoare 
la Perioada Intertestamentală. În primul rând, istoria 
este sacră. Dumnezeu a fost implicat în viața creației 
lui în Perioada Intertestamentală în acelși fel cum a fost 

Poziţia adepţilor cesationismului se bazează doar 
pe influenţele extra-bilice și post-biblice. 
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implicat și în restul timpului. De exemplu, multe profeții 
din conținutul cărții Daniel s-au împlinit în Perioada 
Intertestamentală. În plus, Noul Testament oferă exemple 
(citate mai sus) despre activitatea lui Dumnezeu înainte 
de inaugurarea Noului Testament. Astfel, Dumnezeu are 
în mâna Sa națiunea evreiască, tribul lui Iuda, clanul lui 
Isai, și o ramură specifică a familiei lui David.

Mai este evident și că Dumnezeu a direcționat 
dezvoltarea acestei ramuri chiar și în timpul Perioadei 
Intertestamentale, și că a făcut ca Mesia să fie născut 
tocmai din acest arbore genealogic. Faptul că Dumnezeu a 
fost implicat activ în controlarea acestui proces, chiar și în 
Perioada Intertestamentală, este evidențiat de includerea 
numelor încă de la această dată în genealogia lui Isus 
(Matei 1:13-16; Luca 3:23-27). Evident, întreaga parte a 
acestei istorisiri este importantă deoarece Duhul Sfânt a 
orchestrat nararea întregii istorisiri. 

Duhul Sfânt nu a făcut nici o distincție între istoria 
seculară și sacră (sau biblică) în genealogiile lui Isus 
înregistrate de Matei sau Luca. Mai departe, conservarea 
acestor versete de către Biserica Primară și atitudinea 
ei față de acestea sugerează că ei au crezut faptul că 
activitatea istorică de răscumpărare a lui Dumnezeu 
(inclusiv în orchestrarea divină a istoriei umane, revelații 
și minuni) a rămas constantă — de la Creație la Întrupare, 
și până la sfârșit. Biserica Primară era cu adevărat o 
biserică Penticostală. 

În al doilea rând, trebuie să facem o distincție între 
activitatea profetică și Scriptura canonică. În multe 
biserici penticostale din ziua de azi, vocea autentică a 
profețiilor încă mai poate fi auzită. Dar aceste profeții din 
timpurile noastre moderne nu sunt egale cu profețiile 
Scripturii. Canonul biblic nu mai este deschis, și astfel de 
profeții nu ar trebui incluse în canonul Scripturii. Aceste 
mesaje pentru poporul Lui sunt pentru un anume timp, 
loc, și împrejurare. Ele nu reglementează chestiunile 
crezului și comportamentului oamenilor, din toate 
locurile și din toate timpurile. Mai departe, legitimitatea 
lor rămâne a fi judecată după standardul Cuvântului 
revelat al lui Dumnezeu, Biblia.

Activitatea profetică din Perioada 
Intertestamentală trebuie văzută în 
același fel. Aceste profeții reprezintă 
nevoile și meditațiile evlavioase ale 
comunităților individuale de unde 
au descins. Faptul că profeția a fost 
o modalitate de comunicare este o 
chestiune de ordin istoric. Statutul ei 
literar este non-canonic,  ceea 
ce reflectă procesul direcționat 
de Dumnezeu prin care 
canonul a fost format, ceea ce 
este iarăși o chestiune de ordin 
istoric. Tot ce mai rămâne 
de făcut este să demonstrăm 
că relația dintre Vechiul Testament și profețiile 
intertestamentale sunt aceleași cu relația care există între 
Noul Testament și profețiile din timpurile moderne.

Vechiul și Noul Testament sunt Scriptura canonică. 
Astfel, ele reprezintă culminarea procesului sub 
călăuzirea directă a lui Dumnezeu. Scriptura este 
normativă — cu relevanță veșnică — și este singura 
noastră reglementare a credinței și a comportamentului. 
Profeția intertestamentală nu este acest lucru, și 
nici profeția din timpurile noastre moderne nu este 
considerată parte din Scriptură. Nici una dintre cele 
două nu a trecut printr-un proces divin, folosit la nivel 
global. Nici una dintre ele nu are relevanță eternă, sau 
normativă. Amândouă sunt condiționate de timp, loc 
sau împrejurări, și de aceea nu au autoritate intrisecă de 
a dicta în chestiunile de credință și practici. În timpul 
Perioadei Intertestamentale, comunitatea de credință a 
avut nevoie de vocea profeției. Chiar dacă ea avea Biblia 
(Vechiul Testament), avea nevoie să audă vocea profetică 
a mustrării, corecției, provocării, nădejdii, încurajării și 
a chemării la pocăință care putea fi auzită în împrejurări 
temporare. În înțelepciunea și imuabilitatea Lui, 
Dumnezeu a inspirat o dinamică similară comunității 
noastre de credință. Deși avem Biblia (atât Vechiul cât și 
Noul Testament), Dumnezeu continuă să binecuvânteze 
biserica Lui cu vocea profeției Lui. El are o cunoștință 
intimă a naturii umane (Geneza 6:5; Psalmul 103:14; 139; 
Matei 7:11; Romani 3:23). 

De-a lungul secolelor, natura omului și nevoia lui de a 
auzi vocea preofetică a lui Dumnezeu nu s-au schimbat. 
În același fel, nici natura lui Dumnezeu nu s-a schimbat. 
El încă își mai iubește creația, mai are încă un plan pentru 
ea, și mai dorește încă să-I  comunice acest plan în mod 
dinamic fiecărei generații.

era apostolilor versus  
Învăţătura Noului testament
Noul Testament stă împotriva teoriei Erei apostololor, și 
a încetării profețiilor sau a altor fenomene supranaturale. 
Efeseni 4:11 ne spune că Dumnezeu a dotat biserica 
cu oameni care să ocupe funcțiile de apostoli, profeți, 

evangheliști, pastori și învățători. 
Aceeia care aderă la teoria Erei 
Apostolice și la teoria încetării 
minunilor trebuie să fie selectivi cu 
acest verset. Pe de o parte, nimeni 
nu ar argumenta că funcția de 
evanghelist, pastor sau învățător 
a fost desființată. Pe de altă parte, 
susținătorii teoriei încetării trebuie 

să mențină faptul că funcțiile 
de apostol și profet nu mai 
există din cauza naturii lor 
carismatice și revelatoare.

Problema acestei poziții 
este că aceasta este pur și 
simplu arbitrară. Autorii umani 

și divini ai acestui pasaj au intenționat ca această listă să 
fie luată ca un întreg. Nu există vreo indicație că trebuie 
să se facă vreo distincție în cadrul listei cu privire la 
durata anumitor daruri în comparație cu altele. A trata, 

Imaturitatea și inadecvarea bisericii din trecut  
și din prezent sunt legate în mod direct  

de lipsa de respect și atenţia de care  
au suferit darurile carismatice. 
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tăia sau a trage o linie de distincție între 
oricare elemente din această listă este o 
violare a listei. 

Totuși, Pavel pune o limitare 
temporală asupra întregii liste. Pasajul 
indică faptul că toate aceste funcții vor 
dispărea în final. Totuși, întrebarea 
nu este Care ci Când? Versetele 12 și 
13 se referă clar la această întrebare. 
Aceste funcții sunt date pentru „pentru 
desăvârşirea sfinţilor, în vederea lucrării 
de slujire, pentru zidirea trupului lui 
Hristos”, Până vom ajunge toţi la:

unirea credinţei şi 1. 
a cunoştinţei Fiului lui 2. 
Dumnezeu,
la starea de om mare, 3. 
la înălţimea staturii plinătăţii lui 4. 
Hristos;”

Nici un creștin nu a ajuns 
cu adevărat să împlinească 
toate aceste scopuri. Astfel, 
toate funcțiile din Efeseni 4:11 
încă sunt de dorit pentru a 
maturiza biserica. Poate să se 
sugereze și că imaturitatea și 
inadecvarea bisericii din trecut și din prezent sunt legate 
în mod direct de lipsa de respect și atenția de care au 
suferit darurile carismatice. „Ba mai mult, mădularele 
trupului, care par mai slabe, sunt de neapărată trebuinţă…
Şi dacă suferă un mădular, toate mădularele suferă 
împreună cu el;” (1 Corinteni 12:22, 26); observați că 
contextul se referă specific la chestiunea în discuție).

Un al doilea text care trebuie luat în considerare 
este Romani 11:29, „Căci lui Dumnezeu nu-i pare rău de 
darurile şi de chemarea făcută.” Evident că „darurile” 
menționate aici sunt darurile spirituale din 1 Corinteni 
12. În acest sens, contextul imediat al acestui pasaj nu 
are legătură cu pasajele citate mai sus. Cu toate acestea, 
principiul de bază este relevant. Romani 11:29 vorbește 
despre credincioșia și persevenrența lui Dumnezeu în 
modul în care tratează omul. Nu numai că natura lui 
imuabilă Îl împiedică să își retragă promisiunile făcute 
etniei Israel, ci natura Lui îl împiedică și să-și retragă 
promisiunea de a revărsa darurile Duhului Sfânt asupra 
omului de-a lungul Erei bisericii.

Un al treilea pasaj care necesită atenție în contextul 
prezent este Fapte 2:39. În această primă predică creștină, 
într-o situație încărcată cu escatologie, Petru declară 
că promisiunea lui Dumnezeu de a da Duhul Sfânt — 
completată de fenomenul care însoțește prezența Lui 
în ființa umană — „este pentru voi, pentru copiii voştri, 
şi pentru toţi cei ce sunt departe acum, în oricât de mare 
număr îi va chema Domnul, Dumnezeul nostru” (s.a.). 
Acest verset a fost un locus classicus pentru poziția 
penticostală. Textul sugerează că la începuturile Erei 
bisericii, la revărsarea inițială a Duhului Sfânt și a 
manifestărilor pe care El le inspiră, Petru a declarat că 
această experiență va fi norma pentru întreaga Eră a 

bisericii. Menționând în mod specific, 
în pasajele următoare, generația 
prezentă, generația viitoare și toate 
generațiile viitoare. Petru oferă dovezi 
apostolice explicite pentru crezul în 
relevanța acestei promisiuni pentru toate 
generațiile. 

Un al patrulea pasaj, puțin mai șters 
dar totuși important pentru o abordare 
biblică bine pusă la punct, este cel din 
1 Corinteni 1:7. Pavel scrie că membrii 
bisericii din Corint au fost „îmbogăţiţi 
în toate privinţele, cu orice vorbire şi cu 
orice cunoştinţă“ (1 Corinteni 1:5).

Adevărul Evangheliei a fost bine 
întărită în mijlocul lor în mod miraculos, 
„aşa că nu duceţi lipsă de nici un fel de 
dar, în aşteptarea arătării Domnului 
nostru Isus Hristos” (versetele 6,7). 
Sfârșitul versetului 7 necesită atenția 

noastră. Pavel a spus despre 
Corinteni că aceștia au fost 
îmbogățiți, având Evanghelia 
confirmată în mijlocul lor, 
și bucurându-se de fiecare 
dar spiritual — dar pentru o 
perioadă specifică de timp —” în 

aşteptarea arătării Domnului nostru Isus Hristos”. Ceea 
ce Pavel are în vedere este aceeași perioadă escatologică 
pe care am descris-o din Efeseni 4:13 și 1 Corinteni 13:10-
12. (O discuție a textului poate fi găsită în josul paginii). 
Darurile carismatice ale Duhului Sfânt vor ajunge la un 
sfârșit. Încetarea darurilor miraculoase ale Duhului va 
apărea când nu va mai exista timpul — când Regele se 
va întoarce și ordinea prezentă a lumii va fi adusă la un 
sfârșit. În acest timp, eforturile evanghelistice se vor 
sfârși. Păcatul și boala vor face parte din trecut. Darurile 
revelației nu vor mai fi de trebuiță deoarece vom avea 
părtășie imediată și neîntreruptă cu divinitatea — „față 
în față” (1 Corinteni 13:12; comparați cu 1 Ioan 3:2). Chiar 
și darurile cunoașterii supranaturale își vor pierde folosul 
în această stare binecuvântată, deoarece la întoarcerea 
lui Cristos „voi cunoaşte deplin, aşa cum am fost şi eu 
cunoscut pe deplin” (1 Corinteni 13:12). 

Un ultim text paulin care pare că a fost cel mai 
neglijat dintre toate este 2 Corinteni 3:3-11. În acest 
pasaj, apostolul compară splendoarea slujbei aducătoare 
de moarte cu slujba Duhului. El argumentează: „Acum, 
dacă slujba aducătoare de moarte, scrisă şi săpată în 
pietre, era cu atâta slavă încât fiii lui Israel nu puteau 
să-şi pironească ochii asupra feţei lui Moise, din pricina 
strălucirii feţei lui, măcar că strălucirea aceasta era 
trecătoare, cum n-ar fi cu slavă mai degrabă slujba 
Duhului? Dacă slujba aducătoare de osândă, a fost slăvită, 
cu cât mai mult o întrece în slavă slujba aducătoare de 
neprihănire?... În adevăr, dacă ce era trecător, era cu slavă, 
cu cât mai mult va rămâne în slavă ce este netrecător!” (2 
Corinteni 3:7-9,11, s.a.). 

Pavel face câteva paralele interesante între cele două 
slujbe. Singura care este de interes pentru discuția 

Pe baza afirmaţiilor lui Petru și ale lui Pavel, 
putem trage concluzia că dacă a existat  

vreodată o Eră a apostolilor, biserica  
trebuie să mai fie încă în aceasta. 

Scăparea miraculoasă a lui Petru 
din închisoare. 
(Fapte 12: 6-11) 



ResuRse spiRituale  |  Nr. 26       35www.liferomania.ro

prezentă, este totuși distincția dintre slava temporară 
sau „trecătoare” a slujbei legii și slava mai mare a slujbei 
Duhului, despre care el spune că este „netrecătoare”. Încă 
o dată Pavel aduce dovezi a 
unei escatologii/pneumatologii 
care consideră botezul cu 
Duhul, și cu darurile pe care 
le aduce, ca făcând parte din 
practicile viitoare ale bisericii 
până la reîntoarcerea lui 
Cristos. 

Pe baza afirmațiilor lui 
Petru și ale lui Pavel, putem trage concluzia că dacă 
a existat vreodată o Eră a apostolilor, biserica trebuie 
să mai fie încă în aceasta. În lumina celor spuse, este 
greu să ne imaginăm un scenariu cum ar fi cel din 
teoria Erei apostolilor. Pavel l-a însărcinat pe Timotei 
cu responsabiliatea de a păstori biserica din Efes 
(1 Timotei 1:3). Timotei a fost împuternicit în mod 
special de Dumnezeu când Pavel și ceilalți prezbiteri 
și-au pus mâinile peste el (1 Timotei 4:14; 2 Timotei 
1:6). Imaginațivi-l pe Timotei, ocupat cu îndeplinirea 
responsabilităților sale pastorale, rugându-se pentru 
vindecarea unei persoane sau exorcizarea unui demon 
din copilul cuiva. Acum imaginați-vă că în Efes (potrivit 
cu tradiția Bisericii Primare), în acel moment, apostolul 
Ioan care era în vârstă, și-a tras ultima suflare după care 
a mers să-și primească răsplata cerească. Oare ar revoca 
Dumnezeu în mod arbitrar puterea pentru făurirea 
minunilor pe care i-a dat-o lui Timotei sau ar opri o 
minune ce este în curs de desfășurare? Putea Timotei 
să dea o explicație rezonabilă acestei persoane în nevoi, 
despre motivul pentru care prima persoană pentru care 
s-a rugat a fost vindecată iar această a doua persoană 
nu? Cum ar afecta acest lucru mărturia bisericii locale? 
Imaginați-vă cum acest lucru ar avea un impact negativ 
asupra lucrării pe care Dumnezeu i-a încredințat-o lui 
Timotei. La nivel personal, el nu ar mai fi putut răspunde 
în ascultare față de porunca primită prin inspirație 
divină, ” să înflăcărezi darul lui Dumnezeu, care este în 
tine prin punerea mâinilor mele.” (2 Timotei 1:6).

texte Nou testamentale folosite neadec-
vat pentru a susţine era apotolilor/ teoria 
încetării minunilor
Susținătorii teoriei încetării minunilor se referă la 1 
Corinteni 13:10, „dar când va veni ce este desăvârşit, acest 
"în parte" se va sfârşi”. 

Cuvântul „desăvârșit” nu se referă la Noul Testament, 
după cum susțin ei, ci la Isus, după cum reiese clar din 
versetul 12. Nu există nici o nevoie pentru argumente 
în plus pe lângă contextul acesta. Este totuși interesant 
de observat faptul că, genul cuvântului „desăvârșit” 
(teleion) este neutru, în timp ce cuvântul care în traducere 
înseamnă „testament” (diatheke) este feminin în alte 
locuri. Dacă Pavel ar fi intenționat ca cititorul să înțeleagă 
că acest adjectiv folosit ca substantiv reprezenta Noul 
Testament, el ar fi pus cuvântul „cel desăvârșit” la același 
gen — feminin. 

În același fel, 1 Corinteni 15:8, „După ei toţi, ca unei 
stârpituri, mi s-a arătat şi mie” nu indică sfârșitul 
revelației sau închiderea canonului. Pavel a continuat 

să primească revelație după 
experiența de pe drumul 
Damascului.  Alte persoane 
din Noul Testament au primit 
revelație după ce Isus i-a 
apărut lui Pavel. Mai departe, 
întregul Nou Testament a 
fost inspirat de Duhul Sfânt 
după experiența lui Pavel de 

pe drumul Damascului. Atunci, la ce se referă această 
afirmație? Pavel spune doar că dintre acei oameni care se 
numesc apostoli, el a fost ultimul care l-a văzut pe Cristos 
cel înviat.

Evrei 1:1,2 este un alt text popular al adepților teorie 
încetării minunilor. Totuși, trebuie doar să subliniem 
faptul că  „sfârşitul” se referă la „acestor zile”, nu la 
revelarea lui Isus în trup. Altfel, autorul ar fi încălcat 
propria lui regulă încercând să comunice revelația după 
revelarea în chip pământesc a lui Isus. 

Apocalipsa 22: 18,19 este ultimul text de bază folosit 
de adepții acestei teorii. În acest verset, credincioșilor 
li se poruncește să nu adauge și să nu ia din cuvintele 
prorociei din cartea aceasta. Adepții acestei teorii susțin 
că devreme ce cartea Apocalipsa este la sfârșitul revelației 
canonice, acest pasaj interzice orice revelație viitoare. 
Problemele acestei interpretări sunt multiple. În primul 
rând, autorul ne spune specific la ce se referă această 
interzicere. El nu vorbește în termeni generali, ci se referă 
exclusiv la cuvintele lui — „această proorocie” (s.a.). În 
al doilea rând, autorul nu putea să se refere la întregul 
Nou Testament, deoarece acesta nu fusese încă pus în 
forma lui de astăzi. Astfel, intenția autorului respinge o 
astfel de argumentare. În al treilea rând, alte cărți include 
interziceri similare. Un exemplu este Deuteronon 12:32. 
Oare vrea să spună acest verset că orice revelație ce trece 
de cartea Deuteronomul este nelegitimă? Să sperăm că 
nu. 

Concluzie
Trei aplicații importante pot fi găsite în acest articol. 
Prima, nici o analogie istorică sau vreun pasaj din 
Biblie nu oferă argumente legitime pentru a susține 
Era apostolilor sau încetarea minunilor. A doua, 
natura lui Dumnezeu, mesajul unitar al Scripturii, și 
natura cu lipsuri a omului căzut susține continuarea 
miraculosului și în lumea din ziua de azi.  A treia, 
biserica de astăzi este pe o temelie biblică fermă atunci 
când caută împuternicire pentru o slujire mai eficientă 
a lui Dumnezeu prin botezul cu Duhul Sfânt și darurile 
Duhului: Avem toate motivele de a-L căuta pe Dumnezeu 
pentru călăuzire divină, vindecare, protecție și purtare 
de grijă. În aceste vremuri cu nevoi și oportunități 
nemaivăzute până acum „să înflăcărezi darul lui 
Dumnezeu, care este în tine prin punerea mâinilor mele” 
(1 Timotei 1:6). 

Biserica Primară a crezut faptul că activitatea 
istorică de răscumpărare a lui Dumnezeu  

a rămas constattă de la Creaţie  
până la Întrupare și până la sfârșit.a  

trebuie să mai fie încă în aceasta. 
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